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گسترش ارتباطات بین المللی 
در بخش معدن 

در مراسمی از »درگاه سفیران معدن«، در سامانه جامع 
س��ازمان نظام مهندسی معدن رونمایی شد به این ترتیب 
علاقمن��دان می توانند ب��ا پرکردن فرم مربوط��ه در درگاه 
سرمایه گذاری سامانه یاد شده و الحاق مدارک و مستندات 
لازم از جمله تصویر گذرنامه و احراز هویت با یک ش��ماره 
تلفن همراه، اعلام آمادگی کنند. تقی نبئی، رئیس سازمان 

نظام مهندسی معدن ایران در جمع خبرنگاران... 2

 فناوری  قدیمی
 مانع توسعه معدن انگوران 

معدن »س��رب و روی«، انگوران را به قطب روی کش��ور 
تبدیل کرده اس��ت و حتی از کش��ور ترکیه م��واد اولیه این 
صنعت برای فرآوری وارد زنجان می ش��ود ولی نبود فناوری 
سد محکمی در مقابل توسعه سرب و روی انگوران است. به 
گزارش تسنیم، زیربنای اقتصاد و صنعت هر جامعه را معادن 
تش��کیل می دهند در این زمینه چرخه کش��ف، استخراج و 

6فرآوری مواد معدنی در همه جوامع از اهمیت...
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الگوی تحول در معادن

3

 رشد اقتصادی
با تکیه بر معادن

7

 چالش های 
داخلی و خارجی 

زنجیره فولاد

 شوخی کانال
 بازار متشکل ارزی

 نقاط ضعف و قوت
 صنایع معدنی

مشکلات حال حاضر کشور در بخش معادن و 
صنایع معدنی به عقیده بسیاری از کارشناسان 
و فع��الان معدنی، از تصمیم��ات دولتی چه در 
مس��ئله تخصیص منابع و تس��هیلات و چه در 
حوزه های مدیریتی سرچشمه می گیرند. معادن 
به عنوان ظرفیت بزرگ اشتغالزایی می توانند به 
رفع مش��کل بیکاری کمک کرده و علاوه بر آن، 
در افزایش تولید ناخالص ملی و درآمد س��رانه 

یک کشور نقش بسزایی...

بهره برداری از ظرفیت های معدنی و تلاش برای 
تکمیل و توس��عه صنایع معدنی در طول ۴۲ سال 
گذش��ته مورد توجه ویژه قرار گرفته  اس��ت.  این 
ح��وزه و تاثیرگذاری آن بر اقتصاد به ویژه در طول 
س��ال های اخیر و با کاهش فروش نفت کش��ور و 
تاکید بر تکیه دولت بر درآمدهای غیرنفتی بیش 

از پیش مورد توجه قرار گرفته...

کاهشسوددهیفولادیها
در بررسی حذف یارانه برق فولادسازان پیش بینی شد 

ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ظاهرا یک کانال بازار متش��کل ارزی وجود دارد که 
بی��ن س��اعت ۹صبح تا ۳ بعدازظه��ر چندبار نرخ ارز و 
تغیی��رات آن را ب��رای عموم ی��ا خواص اعلام می کند و 
چش��م همه صرافی ها به صفحه این کانال و دس��تورات 
آن دوخته شده است. ظاهرا این صفحه دنیای مجازی 
از س��وی بانک مرکزی اداره و هدایت می ش��ود و با هر 
قیمتی که اعلام می کند، اطلاع می دهد که به محض 

تغییر قیمت، نرخ جدید را دوباره اعلام خواهد کرد.
ظاهرا در طول روز نرخ ارز را به یک تومان و ده تومان 
کاهش و بعد آخر وقت، یک باره چند صدتومان افزایش 

می دهد و می رود برای روز بعد. 
ظاهرا کس��انی که پش��ت فرمان این کانال هستند با 
مزه ترین شغل را این روزها پیدا کرده اند و در تمام روز 
به ریش ما می خندند و با هم شوخی می کنند و این به 
آن می گوی��د ده توم��ن کم کن، اون به این می گوید تو 
هم هزار تومن اضافه کن و خلاصه یک شغل تفریحی 

برای خود ساخته اند. 
بامزه تر از راننده های اتاق فرمان کانال بازار متشکل 
ارزی، این صرافی های سرگردنه ما و اون بنده خداهایی 
هس��تند که چند دلار دستش��ان گرفته و در خیابان 
فردوسی بالا و پایین می روند و در موبایل هایشان چشم 
به این کانال دوخته اند و ضربان قلب شان مثل گنجشک 
با بالا و پایین رفتن این قیمت ها می زند و هنوز به این 

شوخی بزرگ عادت نکرده اند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت ها

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
اجازه بدهید تغییرات چند روز این صفحه را با هم ببینیم و بخوانیم و بخندیم وگریه کنیم و به 

این شرایط ویژه ای که بانک مرکزی بر سر ما در آورده است، کمی فکر کنیم.
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۹ و ۲۳ دقیقه و ۷ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۱
۲۱.۸۰۰تومان 

۴۰۰ تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۰ و ۳۳ دقیقه و ۳ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۱
۲۲.۱۵۹تومان 

۳۵۹ تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۱ و ۱ دقیقه و ۶ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۱
۲۲.۲۲۰ تومان 

۶۱ تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۱ و ۴۴ دقیقه و ۵ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۱
۲۲.۵۰۰تومان 

۲۸۰ تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۱و ۵۵ دقیقه و ۶ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۱
۲۲.۵۳۹ تومان

۳۹ تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۲ و ۳۹ دقیقه و ۴ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۱
۲۲.۴۵۰ تومان

۸۹ تومان کاهش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۲ و ۴۷ دقیقه و ۴ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۱
۲۲.۴۷۷تومان 

۲۷ تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۳ و ۱۰ دقیقه و ۵ ثانیه 
۲۲.۴۸۸تومان

۱۱ تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۳ و ۴۰ دقیقه و ۶ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۱
۲۲.۴۸۰ تومان 

۸ تومان کاهش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۵ و ۱۱دقیقه و ۱ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۱
۲۲.۵۰۰تومان 

۲۰تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
حالا که تغییرات این مهم ترین کانال ارزی در روز ۱۳۹۹/۱۱/۱ را با س��اعت و دقیقه و ثانیه 
خواندی��د، امی��دوارم ب��ه ثانیه ه��ای کانال و یک و دو تومان  کاهش و افزایش هم خوب دقت کرده 
باش��ید. مثل اینکه طلا و زعفران وزن کرده اند و هیچ کس متوجه این بازی مضحک نیس��ت. 
آقایان طمع در گرانفروش��ی ارز را به حس��اب نادانی ما نگذارید. اجازه دهید ۲۰ روز بعد را با هم 

بخوانیم و اشک بریزیم. 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۹ و ۳۲ دقیقه و ۳ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۲۰
۲۳.۵۰۰ تومان

۲۰۰ تومان کاهش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۰ و ۲ دقیقه و ۴ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۲۰
۲۳.۴۹۴ تومان

۶ تومان کاهش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت ۱۰ و ۱۷ دقیقه و ۴ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۲۰
۲۳.۵۰۸ تومان

۱۴ تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت۱۰ و۴۷ دقیقه و ۲۰ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۲۰
۲۳.۵۵۷ تومان

۴۹ تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت۱۱ و ۴۰ دقیقه و ۵ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۲۰
۲۳.۴۷۲ تومان

۸۵ تومان کاهش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت۱۲ و ۴ دقیقه و ۳ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۲۰
۲۳.۵۵۶ تومان

۸۴ تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
*قیمت دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت۱۲ و۱۷ دقیقه و ۳ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۲۰
۲۳.۶۰۰تومان

۴۴تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
* نرخ دلار در بازار متشکل ارزی

ساعت۱۴ و۳۴ دقیقه و۴ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۲۰
۲۳.۷۰۰تومان

۱۰۰تومان افزایش نسبت به نرخ قبل 
خوشبختانه این سیستم دقیق و این قیمت گذاری دقیق و این زمان بندی های دقیق هر لحظه 

هم به ما اعلام می کند که به محض تغییر قیمت، قیمت جدید اعلام خواهد شد. 
واقعا از این همه دقت و دلسوزی مسئولان بانک مرکزی در ۴۹ تومان افزایش، نه ۵۰ تومان 

سر راست، در مثلا ساعت۱۲ و ۴ دقیقه و ۳ ثانیه ۱۳۹۹/۱۱/۲۰ سپاسگزاریم.

 شوخی کانال
 بازار متشکل ارزی

اس��تاندار مرکزی گفت: یک هزار میلیارد تومان از بدهی های 
واحد تولیدی صنعتی هپکوی اراک از س��وی س��ه بانک  عامل 

تهاتر می شود.
سید علی آقازاده در گفت وگو با ایرنا با اشاره به نشست با مدیران 
ارشد کشور در محل وزارت اقتصاد و دارایی افزود: با پیگیری های 
اس��تانداری، مس��ئولان استانی و ملی در راستای رفع مشکلات 
ش��رکت های صنعتی اس��تان به ویژه شرکت هپکو، نشستی در 
وزارت امور اقتصادی و دارایی با حضور وزیر و معاونان اقتصاد و 
دارایی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مدیران عامل بانک های 
مل��ی و تج��ارت، قائم مقام بانک مرکزی، رئیس س��ازمان تأمین 

اجتماعی و سایر مسئولان تشکیل شد.
اس��تاندار مرکزی بیان کرد: موضوع اصلی چالش هپکو یعنی 
بدهی ه��ای بانک��ی مطرح ش��د که با رفع این مش��کل، تمام بن 

بست های هپکو باز می شود.
وی اضاف��ه ک��رد: ب��ا انجام تهاتر، بیش از ۹۵ درصد بدهی های 
هپکو به بانک ها تسویه و فعالیت تولیدی و اقتصادی این شرکت 

از سر گرفته می شود.
آق��ازاده تصری��ح کرد: با ای��ن تهاتر، صدور ک��ارت بازرگانی، 
ضمان��ت نامه ه��ای بانکی، قراردادهای دو س��ویه بین ش��رکت 

هپکو و خریداران امکان پذیر است.
نماین��ده عال��ی دولت در اس��تان مرکزی تاکی��د کرد: در این 

نشس��ت مقرر ش��د با توجه به تبصره ۲ و ۵ موضوع بند) و( قانون 
بودجه، تهاتر بدهی  هزار میلیارد تومانی ش��رکت هپکو از س��وی 
بانک ه��ای عام��ل صورت گیرد که م��ورد موافقت وزیر اقتصاد و 

دارایی قرار گرفت.
وی تصری��ح ک��رد: اقدامات اجرایی ای��ن فرآیند در قالب یک 
صورتجلسه در سازمان برنامه و بودجه انجام و برای تایید نهایی 
در اختی��ار مع��اون اول رئیس جمهوری ق��رار می گیرد تا با رفع 

مشکلات این واحد تولیدی شاهد رونق تولید باشیم.
اس��تاندار مرکزی در خصوص پرداخت بدهی معوق کارگران 
شرکت هپکو نیز گفت: به واسطه این تهاتر، حقوق معوق کارگران 
از س��وی تامی��ن اجتماع��ی پرداخت می ش��ود و نگرانی در این 
خصوص وجود ندارد. هپکو در سال ۱۳۵۱ در زمینی به وسعت ۹۰ 
هکتار با هدف مونتاژ ماشین آلات راه سازی در اراک تاسیس و از 
سال ۱۳۵۴ شروع به فعالیت کرد. این شرکت ۲۵ نوع ماشین آلات 
راه سازی از جمله گریدر، لودر و غلتک تولید می کند که هشت نوع 
از محصولات آن تحت لیس��انس کشورهایی چون ژاپن، آلمان، 
س��وئد تولید می ش��ود. شرکت هپکو در اوج پیشرفت و بالندگی 

در سال ۱۳۸۵ به بخش خصوصی واگذار شد.
کارگران هپکوی اراک س��ال های گذشته در چندین نوبت به 
دلیل دریافت نکردن حقوق معوق و مش��کلات س��هامداری این 

واحد بزرگ، دست به تجمعات صنفی زدند.

تفاهمنام��ه س��ه جانبه میان ایمی��درو، معاونت طرح و 
برنامه وزارت صنعت معدن و تجارت و بانک صنعت و معدن 
با حضور رزم حسینی به امضا رسید. این تفاهمنامه با هدف 
توس��عه س��رمایه گذاری و تامین مالی واحدهای صنعتی 
و معدنی به امضا رس��یده اس��ت. به گزارش روابط عمومی 
ایمیدرو، این تفاهم نامه در راس��تای اس��تفاده از ظرفیت 
های مالی ش��رکت های مرتبط ب��ا وزارتخانه برای تامین 
مالی واحدها و پروژه های اولویت دار بخش صنعت و معدن 
بوده است و در حاشیه چهارمین جلسه شورای هماهنگی 
امور صنایع و فناوری های پیشرفته وزارت صنعت ، معدن 
وتجارت به امضا رسید. هدف از انعقاد این تفاهم نامه کمک 
به رونق سرمایه گذاری و تامین مالی واحدها و پروژه های 

بخش صنعت و معدن و حمایت از اشتغال این حوزه بوده 
است. بر اساس این تفاهم نامه طرفین توافق کردند تا میزان 
س��پرده گذاری ش��رکت های تابعه و وابسته ایمیدرو طی 
س��ه مرحله تا س��قف ۳۰ هزار میلیارد ریال و با نرخ بانکی 
قابل مذاکره ) بر مبنای نرخ مصوب شورای پول و اعتبار( 

در نزد بانک صنعت و معدن افزایش یابد.
برنامه�ارایه�تسهیلات�در�مرحله�نخست��

همچنی��ن بان��ک صنع��ت و معدن در مرحله نخس��ت 
حداقل به نس��بت ۴ برابر این س��پرده گذاری و حداقل تا 
۴۰ هزار میلیارد ریال اقدام به ارائه تس��هیلات و اعتبار به 
منظور تامین سرمایه در گردش، سرمایه گذاری و تامین 
مالی طرح های توسعه ای واحدهای معدنی و صنعتی کند.

در صورت تحقق این هدف، ایمیدر و همکاری لازم را برای 
افزایش میزان سپرده گذاری شرکت های تابعه و وابسته 
در مرحل��ه دوم و س��وم )هر ک��دام ۱۰ هزار میلیارد ریال( 
پیگیری و انجام خواهد داد تا در نهایت، میزان تسهیلات 
و اعتبار بانک در اختیار به منظور سرمایه گذاری و تامین 
مالی طرح ها و حمایت از تولید به ۱۲۰ هزار میلیارد ریال 

افزایش یابد.
شناسایی�اولویت�ها��

شناس��ایی، اولویت بندی و اعلام فهرس��ت پروژه های 
مرتبط با زنجیره معدنی و صنایع معدنی از طریق کمیته 
ای مش��ترک بین ایمیدرو و معاونت طرح و برنامه وزارت 
صنع��ت ، مع��دن وتجارت ص��ورت می گیرد و حداقل ۵۰ 

درص��د مناب��ع مالی فوق ب��ه این حوزه تخصیص می یابد. 
همچنین در بخش صنعت، اولویت بندی طرح ها با معاونت 
طرح و برنامه وزارت صنعت ، معدن وتجارت خواهد بود.

فرایند�ثبت�نام��
فرآیند ثبت درخواس��ت متقاضیان تس��هیلات از این 
منابع، ارجاع به بانک صنعت و معدن و بررس��ی، تایید و 
پرداخت تس��هیلات، در س��امانه هماهنگ وزارت صنعت 
، معدن وتجارت پیاده س��ازی و عملیاتی خواهد ش��د. از 
س��وی دیگر با هدف تقویت گردش مالی بانک صنعت و 
معدن، مقرر شد شرکت ها، بخشی از منابع گردش حساب 
ف��روش مرب��وط به بورس ک��الا را نیز از طریق درگاه بانک 

صنعت و معدن انجام دهند.

مدیرکل دفتر زمین شناسی منطقه ای این سازمان از 
مراحل پایانی پروژه تهیه نقشه یکپارچه استان تهران با 
مقیاس یک پنجاه هزارم خبر داد و گفت: در اوایل س��ال 
۱۳۹۸ در مدیریت زمین شناسی منطقه ای با هدف ارائه 
اطلاعات دقیق تر، جدیدتر و پیاده سازی داده های تولید 
ش��ده از مقالات معتبر به خص��وص در زمینه لرزه زمین 
س��اخت این پروژه آغاز ش��د و اکن��ون در مرحله پایانی 

تولید است.
به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی، رضا 

س��لامتی ناظر پروژه تهیه نقشه یکپارچه استان تهران، 
با بیان این که این نقش��ه با مش��اوره علمی حمید نظری 
، معاون پژوهش��کده علوم زمین در حال تکمیل اس��ت، 
افزود: محمد جودکی و همکاران در گروه چینه شناسی 
مدیریت زمین شناسی منطقه ای سازمان زمین شناسی 

و اکتشافات معدنی کشور این نقشه را تهیه می کنند.
ب��ه گفته وی، برای تهیه این نقش��ه بی��ش از ۷۰ روز 
ماموریت صحرایی انجام ش��ده و از واحدهای س��نگی و 
رسوبات عهد حاضر جهت آزمایش های فسیل شناسی، 

کانی شناس��ی  و  رسوب شناس��ی  سنگ شناس��ی، 
نمونه برداری های لازم صورت گرفته است.

سلامتی خاطرنشان کرد: متاسفانه با گسترش بی رویه 
شهر، حوضه آبریز طبیعی کوهپایه تهران، دست خوش 
تغییرات برگشت ناپذیر شده که بررسی های میدانی را با 
مشکلات بسیاری مواجه کرده که بر همین اساس علاوه 
بر برداشت داده های س��طحی، از داده های زیرسطحی 
چاه ه��ا، گودبرداری ها و ترانش��ه های راه ه��ا و جاده ها 

استفاده شده است.

 مدی��رکل دفتر زمین شناس��ی منطقه ای س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کش��ور درب��اره 
مهم تری��ن ویژگی ه��ای پ��روژه تهیه نقش��ه یکپارچه 
اس��تان ته��ران گفت: تطبی��ق داده های سن س��نجی 
مطل��ق موج��ود و تعیین س��ن مج��دد نهش��ته های 
آبرفت��ی ته��ران مهم ترین ویژگ��ی  این پروژه اس��ت و 
براس��اس مطالعات انجام ش��ده تغییر قابل ملاحظه ای 
 در جایگ��اه ژئوکرونول��وژی واحده��ای آبرفت��ی ایجاد

شده است.

رئیس هیات عامل ایمیدرو به مناسبت چهل 
و دومین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی گفت: 
۲۳ ط��رح توس��عه ای مع��دن و صنایع معدنی با 
س��رمایه گذاری ۳۵۵ میلی��ون و ۹۰ ه��زار دلار 
در ش��مار طرح ه��ای آماده افتت��اح قرار گرفت. 
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، وجیه الله 
جعف��ری اف��زود: اش��تغالزایی ای��ن طرح ها به 
صورت مس��تقیم ۱۰۵۳ نفر و غیرمس��تقیم آن 
ب��ه ۲۶۵۵ نفر خواهد ب��ود. وی گفت: طرح های 
فوق در اس��تان های کرمان، اصفهان، آذربایجان 

شرقی و هرمزگان قرار دارند.
ملی�مس،�بیشترین�سهم�در�افتتاح�ها��

رئیس هیات عامل ایمیدرو عنوان کرد: در بین 
این پروژه و طرح ها، ۱۳ پروژه به شرکت ملی مس 
تعلق دارد که از مهم ترین آنها می توان به احداث 
کارخانه تولید آهک هیدراته اهر، آماده س��ازی، 
راه اندازی معدن و احداث کارخانه تغلیظ ایجو و 
توسعه خط ۲۳۰ کیلوولت »دره زار« اشاره کرد. 
مجموع سرمایه گذاری شرکت ملی مس در این 
پ��روژه و طرح ه��ا ب��ه ۱۳ میلیون و ۹۰ هزار دلار 
می رسد. جعفری گفت: همچنین واحد خردایش 

۲، واح��د ف��رآوری غبار کارخان��ه تغلیظ و واحد 
میکسرهای جدید کارخانه گندله سازی شماره 
یک از جمله طرح های مهم و آماده افتتاح شرکت 
گل گهر اس��ت. مجموع س��رمایه گذاری شرکت 
گل گهر در این پروژه و طرح ها ۱۰۳ میلیون دلار 
اس��ت. وی ادامه داد: احداث کارخانه ۵ میلیون 
تنی گندله سازی گهر زمین نیز با سرمایه گذاری 
 ۱۷۰ میلی��ون دلار در اس��تان کرم��ان کلی��د 

خواهد خورد.
طرح�های�توسعه�ای�ایمیدرو��

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اش��اره 
به طرح های آماده افتتاح ایمیدرو، گفت: »طرح 
نوس��ازی کارخان��ه فرآوری کنس��انتره س��رب 
نخلک« ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران 
 در اس��تان اصفهان نیز در ش��مار طرح های آماده 
افتتاح اس��ت. جعف��ری افزود: همچنین احداث 
بندر پارس��یان ) فاز نخس��ت تکمیل و راه اندازی 
۴ پست اسکله بندر تخصصی معدنی پارسیان( 
طرح آماده افتتاح استان هرمزگان است. میزان 
س��رمایه گذاری در این ۲ پ��روژه، ۶۹.۵ میلیون 

دلار است.

هپکو�از�بن�بست�خارج�می�شود

تامین�مالی�واحدهای�صنعتی�و�معدنی

تهیه�نقشه�زمین�شناسی�یکپارچه�تهران

اشتغالزایی�طرح�های�معدنی�برای�۱۰5۳نفر�

گروه معدن

در مراس��می از »درگاه سفیران معدن«، در سامانه 
جامع س��ازمان نظام مهندس��ی معدن رونمایی ش��د 
به ای��ن ترتیب علاقمندان می توانند ب��ا پرکردن فرم 
مربوطه در درگاه س��رمایه گذاری س��امانه یاد ش��ده 
و الح��اق م��دارک و مس��تندات لازم از جمله تصویر 
گذرنام��ه و اح��راز هویت با یک ش��ماره تلفن همراه، 

اعلام آمادگی کنند. 
تقی نبئی، رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن 
ای��ران در جمع خبرنگاران و پیش از رونمایی »درگاه 
س��فیران معدن« در س��امانه نظام مهندس��ی معدن 
)سنم( گفت: س��ازمان نظام مهندسی معدن ایران در 
چارچوب گس��ترش همکاری های بین المللی و توسعه 
ارتباط با کش��ورهای معدنی جه��ان راه اندازی درگاه 
مزبور را پیش بینی کرده که در واقع در مرحله نخست 
از تج��ارب و توانمندی مهندس��ان ایران��ی در بخش 

معدن مقیم خارج بهره گیری لازم را به عمل آورد.
وی افزود: امروز سیاست توسعه فعالیت های بخش 
مع��دن وصنای��ع معدنی ب��ا بهره گی��ری از ارتباطات 
بین المللی و ارتقای فناوری روز قابلیت اجرایی دارد و 

کمبودها را می توان جبران کرد.
وی اضاف��ه کرد: براس��اس برنامه ریزی انجام ش��ده 
مهندس��ان معدنی ایرانی ک��ه در خارج اقامت دارند و 
در شرکت های معدنی فعالیت دارند، به عنوان سفرای 
افتخاری معدنی ایران انتخاب می شوند تا ضمن ایجاد 
ی��ک ارتباط موث��ر زمینه ارتقای دان��ش و فناوری را 

فراهم و امکان ارتباط اعضا را مهیا کنند.
توسعه�همکاری�ها���

نبئی خاطرنش��ان س��اخت: گزینش سفرای معدنی 
هرکش��ور ضمن بستر س��ازی برای توس��عه همکاری 
ها، امکان جهانی س��ازی توسعه بخش معدن و صنایع 
معدنی را فراهم می کند و در ابعاد گوناگون و همس��و 

با کشورهای تراز اول جهان فعالیت خواهند داشت.
وی گفت: س��فرای معدن��ی در واق��ع زمینه ایجاد 
پایگ��اه های��ی را فراهم می س��ازند که دان��ش و فن 
مهندس��ی معدن مورد تبادل ق��رار گیرد و این عرصه 
برای مراودات بین اس��تاد و دانش��جوی بخش معدن 

مهیا شود.
ارتباط�با�کشورهای�شاخص��

رئیس سازمان نظام مهندس��ی معدن افزود: لازمه 
رش��د بخ��ش معدن وصنای��ع معدنی به��ره گیری از 

فن��اوری روز اس��ت و درگاه س��فیران معدن بس��تر 
ارتباط��ات بین الملل��ی محس��وب می ش��ود و ضمن 
آش��نایی با تازه ه��ای جهانی در ای��ن بخش، فرصت 
برطرف ساختن کمبودها در بخش فناوری روز است.

استقبال�کشورهایی�اروپایی���
نبئی گفت: کش��ورهای اروپای��ی و معدنی جهان از 
جمله ایتالیا، فنلاند، روس��یه، در کنار افریقای جنوبی 
و چی��ن برای همکاری اس��تقبال کرده ان��د و در واقع 
فرص��ت جدی��دی ب��رای ارتباطات در بخ��ش معدن 

وصنایع معدنی فراهم شده است.
وی اف��زود: ایران امروز در بین کش��ورهای معدنی 
جهان جای گرفته، اما تاکنون به جایگاه شایسته خود 
دس��ت نیافته و انتظار می رود با ای��ن حرکتی که در 
این عرصه آغاز ش��ده، فرصت های جدیدی پیش روی 
کشورمان گشوده شود. جمهوری اسلامی با شناسایی 
ح��دود ۶۰ میلیارد تن انواع م��واد معدنی که نزدیک 
ب��ه ۴۰ میلیارد تن قطعی و بقیه اش احتمالی اس��ت، 

درجایگاه پانزدهم جهانی قرار دارد.
گامی�برای�حذف�خام�فروشی��

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران ضمن 
یادآوری دس��تورالعمل جدید وزارت صنعت )معاونت 
معدن��ی( مبنی بر الزام بکارگیری مس��ئولان فنی در 
واحدهای معدنی، کانه آرایی، فرآوری و صنایع معدنی، 
گفت: این امر همسو با جلوگیری و حذف خام فروشی 
در بخش معدن محس��وب می ش��ود.  دس��تورالعمل 

وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در زمین��ه ال��زام 
بکارگی��ری مس��ئولان فنی در واحده��ای کانه آرایی، 
ف��رآوری و صنایع معدنی موضوع ماده ۱۰۲ آیین نامه 
اجرای��ی قانون معادن-مصوب یازدهم تیر ۹۹ اس��ت. 
بنابرای��ن گزارش با اس��تناد به م��اده ۱۰۲ آیین نامه 
اجرای��ی قانون معادن-مص��وب یاد ش��ده، دارندگان 
جواز تاسیس عملیات معدنی و صنایع معدنی موظف 
ش��ده اند از خدمات اش��خاص دارای مجوز صلاحیت 
نظام مهندس��ی معدن در انج��ام امور فنی و حرفه ای 
فعالیت معدنی بر اساس ماده ۴ قانون نظام مهندسی 

معدن- مصوب ۱۳۷۹ استفاده کنند.
بهره�گیری�از�مسئول�فنی���

نبئ��ی اضافه کرد: صنایعی ک��ه از مواد معدنی بهره 
گی��ری می کنن��د ال��زام در بکارگیری مس��ئول فنی 
دارند و اس��تفاده از ای��ن نیروهای متخصص زمینه ای 
برای ارتقای دانش در بخ��ش معدن و صنایع معدنی 

محسوب می شود.
لزوم�جذب�سرمایه�گذاری��

رضا کشاورزی، معاون برنامه ریزی و توسعه سازمان 
نظام مهندس��ی معدن ایران گف��ت: امروز چنانچه به 
بخش معدن ب��ه عنوان جایگزینی ب��رای درآمدهای 
نفتی می اندیشیم، باید با جذب سرمایه های بین المللی 
در مسیر توس��عه معادن تلاش کرد. وی توضیح داد: 
بخ��ش مع��دن و صنایع معدن��ی در چارچوب اهداف 
توسعه کشور باید از ش��تاب لازم برخوردار شود و در 

این مسیر افزایش ارتباطات بین المللی نقش تاثیرگذار 
خواهد داش��ت. وی اضافه کرد: طرح سفیران معدنی 
که در بستر رایانه دنبال می شود، ضمن ارتقای علمی 
فعالان در این بخش، زمینه س��از دستیابی به فناوری 
روز و تازه ه��ای این بخش در س��طح جهان را فراهم 

می سازد. 
این مقام مس��ئول افزود: بهره وری در بخش معدن 
و صنای��ع معدنی ب��دون بسترس��ازی و بهره گیری از 
ابزارهای روز میسر نیس��ت و سازمان نظام مهندسی 
معدن با تکی��ه برپش��تیبانی های وزارت صنعت و در 
چارچوب وظایف خود به دنبال رش��د سرمایه گذاری 

در این بخش است.
ضرورتی�برای�خودباوری���

س��لمان نص��ر، مدی��ر س��رمایه گذاری و توس��عه 
همکاری ه��ای بین المللی س��ازمان نظام مهندس��ی 
معدن ایران هم در مراس��م مزبور خاطرنشان ساخت: 
امروز فضای تحریم و کرونا بس��تری برای خودباوری 
و بازنگری نس��بت به توانمندی ها را فراهم س��اخته و 
بخش معدن و صنایع معدنی برای این امر تاکید دارد.
وی افزود: ارتباطات دوسویه میان مهندسان ایرانی 
بخ��ش معدن ک��ه در خارج اقامت دارن��د و درداخل، 
بس��تری برای ارتقای دانش و آگاه��ی از فناوری های 

روز در این بخش است.
نص��ر ی��ادآور ش��د: ام��روز ش��رکت های ایرانی به 
توانمندی لازم دس��ت یافته ان��د و در عرصه صادرات 
خدم��ات فنی و مهندس��ی حرف های زی��ادی داریم. 
پیش از این رئیس کمیس��یون ص��دور خدمات فنی 
و مهندس��ی انجمن انبوه سازان مس��کن و ساختمان 
استان تهران گفته بود: ظرفیت صادرات خدمات فنی 
و مهندس��ی ایران ۴۰ میلیارد دلار برآورد ش��ده که 
تحقق و دس��تیابی به آن، نیاز به مش��ارکت جمعی و 

یکپارچگی تشکل های مربوطه دارد.
 واگ��ذاری دفات��ر ارتباطات در کش��ورهای معدنی 
نصر گفت: اکنون کش��ورهای روسیه، ایتالیا، افریقای 
جنوب��ی، چین و فنلاند برای واگذاری دفاتر ارتباطات 
در بخ��ش مع��دن و صنای��ع معدن��ی در قالب طرح 
»س��فیران معدن« ب��دون هیچگونه هزینه اس��تقبال 
کرده ان��د و این مهم می تواند گامی در مس��یر رش��د 
بخ��ش معدن باش��د. وی اضافه کرد: مرحله نخس��ت 
درگاه مزبور ارتباطات با مهندسان معدنی ایرانی مقیم 
خارج اس��ت، س��پس با اتباع خارج��ی متخصص این 

بخش نیز ارتباط برقرار خواهد شد.

گسترش ارتباطات بین المللی در بخش معدن 
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ضرورت بکارگیری مسئولان فنی در معادن 

سهم ۳۷ درصدی معدنی ها در فروش شرکت های بورسی 

سرپرست معاونت امور معادن وصنایع معدنی وزارت صنعت 
در ابلاغی به سازمان های صنعت و معدن استان ها اعلام کرد: 
بکارگیری مس��ئولان فنی در واحدهای معدن��ی، کانه آرایی، 

فرآوری و صنایع معدنی الزامی است.
به گزارش ایرنا، دستورالعمل وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در زمینه الزام بکارگیری مس��ئولان فن��ی در واحدهای کانه 
آرایی، فرآوری و صنای��ع معدنی موضوع ماده ۱۰۲ آیین نامه 

اجرایی قانون معادن-مصوب یازدهم تیر ۹۹ است.
بنابرای��ن گ��زارش ب��ا اس��تناد ب��ه م��اده ۱۰۲ آیین نامه 
اجرای��ی قان��ون معادن-مصوب یاد ش��ده، دارندگ��ان جواز 
تاس��یس عملیات معدن��ی و صنایع معدنی موظف ش��ده اند 

از خدمات اش��خاص دارای مجوز صلاحیت نظام مهندس��ی 
مع��دن در انج��ام ام��ور فنی و حرف��ه ای فعالی��ت معدنی بر 

 اس��اس ماده ۴ قانون نظام مهندس��ی معدن- مصوب ۱۳۷۹
استفاده کنند.

برابر این ابلاغیه، مسئول فنی افراد حقیقی و حقوقی دارای 
مجوز صلاحیت نظام مهندس��ی مع��دن در حوزه مرتبط که 
از طرف س��ازمان یاد ش��ده به عنوان مسئول عملیات معدنی 
یا صنایع معدنی معین به س��ازمان اس��تان )صنعت، معدن و 

تجارت( معرفی می شوند.
سرپرس��ت معاونت معدنی وزارت صنعت در ابلاغیه آورده 
اس��ت، کلیه دارندگان مجوز صنایع معدنی مشمول موظفند 
از میان افراد دارای صلاحیت لازم و مورد تایید سازمان نظام 
مهندس��ی معدن، ف��ردی را به عنوان مس��ئول فنی عملیات 

صنای��ع معدنی مش��مول تعیی��ن و از طرف این س��ازمان به 
سازمان های صنعت استان معرفی کنند.

همچنین س��ازمان های اس��تانی صنعت، مع��دن و تجارت 
مکلف ش��ده اند برنامه عملیات��ی فعالیت های معدنی و صنایع 
معدنی مش��مول را به شکل س��الانه به وسیله مسئولان فنی 
اخذ و پس از تایید و ابلاغ به دارنده و ابلاغ به دارنده مجوز و 
مس��ئول فنی ذیربط در پایش های ادواری مورد استفاده قرار 
دهد. علاوه براین س��ازمان های صنعت مکلف شده اند گزارش 
۳ماه��ه نحوه اجرای این ابلاغیه )بخش��نامه( را در چارچوب 
تعیین ش��ده به معاونت امور معادن وصنایع معدنی منعکس 

کنند. 

بررس��ی عملکرد فروش ۷۴ ش��رکت بزرگ معدن و صنایع 
معدنی گویای آن اس��ت که س��هم تقریبی این ش��رکت ها از 
مجموع فروش تجمعی ۱۰ ماهه امس��ال ش��رکت های بورسی 

به میزان ۳۷ درصد است.
ب��ه گزارش ایرنا برپایه جداول آماری مربوطه حاکی اس��ت، 
عملک��رد ف��روش دی ماه ۹۹ ش��رکت های بورس��ی فعال در 
 زنجی��ره معدن و صنایع معدنی معادل ۳۴ هزار میلیارد تومان 

است.
بررسی میزان فروش شرکت های یاد شده در دی ماه امسال 

نس��بت به ماه مشابه سال گذشته رشد ۱۲۹ درصدی را نشان 
می ده��د.  همچنی��ن عملکرد تجمعی ۱۰ ماهه ش��رکت های 
مزبور نیز رش��د ۸۸ درصدی را ثب��ت کرد و به رقم ۲۴۰ هزار 

میلیارد تومان رسیده است.
براساس داده های مربوطه شرکت های بخش معدن و صنایع 
معدنی از نظر رشد ماهیانه با وجود رشد تولید بنگاه ها، فروش 
شرکت ها تغییر زیادی نداشته که مرتبط با رکود بازار داخل و 

کاهش شدید تقاضا در بورس کالاست.
ارزش تجارت خارجی در س��ال ۹۸ برابر با ۸۵ میلیارد دلار 

بود که س��هم ص��ادرات بالغ ب��ر ۴۱.۳ میلی��ارد دلار و میزان 
واردات نیز به رقم ۴۳.۷ میلیارد دلار رسید، ضمن اینکه حجم 

صادرات و واردات کشور ۱۶۹ میلیون تن ثبت شده بود.
حجم تجارت خارجی ایران با کشورهای جهان در ۱۰ ماهه 
۹۹ بالغ بر ۱۲۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تن به ارزش ۵۸میلیارد و 
۷۰۰ میلیون دلار رسید. سهم صادرات از این میزان ۹۴میلیون 
و ۵۴۱ هزار تن به ارزش ۲۸ میلیارد و ۶۳ میلیون دلار و سهم 
واردات ۲۸ میلی��ون و ۲۴۹ ه��زار تن ب��ه ارزش ۳۰میلیارد و 

۶۳۹میلیون دلار بود.

الگوی تحول در معادن

امروزه کشور ما در حال گذران دوران تکیه بودجه 
مس��تقل از درآمد نفتی است. بنابراین، توجه به باقی 
سرمایه ها و فعالیت های اقتصادی جایگاه مهمی داشته 
و از جمله ای��ن فعالیت ها می توان به معادن و صنایع 
معدنی اش��اره کرد. صنایع معدنی به ویژه بحث درآمد 
ناش��ی از معادن در اقتصاد امروزه بس��یار مهم بوده و 
رفع مش��کلات این حوزه یک��ی از دغدغه های فعالان 
معدنی و مس��ئولان دولتی کشور اس��ت. ایران دارای 
ذخایر و مواد معدنی بس��یار خوبی در تمامی حوزه ها 
از جمله سنگ آهن، ذغال سنگ، مس و روی است که 
در تمام��ی این مواد و صنایع معدنی در جایگاه خوبی 
در جه��ان قرار گرفته  و با اس��تفاده بهینه از این مواد 
از لحاظ اقتصادی می توانیم تولید س��رمایه های مالی 
و اقتص��ادی مهمی را برای کش��ور رقم بزنیم. یکی از 
مشکلات امروزه معادن، بحث میزان بهره وری معادن 
کش��ور نسبت به وجود ذخایر غنی مواد معدنی است. 
نخس��تین نکته ای که می توان به بحث کمبود معادن 
و کاس��تی در بهره وری مناسب نسبت به ظرفیت های 
معدن��ی موجود کش��ور در نقاط پر اهمی��ت و غنی از 
ذخایر معدنی اش��اره کرد، آن اس��ت که اقتصاد ایران 
سال ها مبتنی بر کشاورزی بوده و با کشف سوخت های 
فسیلی، نفت و گاز به منبع مهم درآمد و بودجه کشور 
مبدل ش��دند. معادن نیز بعدها در راستای اکتشافات 
و اس��تخراج ها قرار گرفتند و بحث استفاده از معادن 
پ��س از مدتی در دس��تور کار دولت و س��پس بخش 
خصوص��ی ق��رار گرف��ت. بنابراین، در ح��وزه معادن 
تاکنون فعالیت کمتری انجام ش��ده اما طی سال های 
اخیر اس��تفاده بیشتر از منابع معدنی کشور در دست 
اقدام قرار گرفت تا از ذخایر و منابع موجود اس��تفاده 
بهینه تری داش��ته باش��یم. بنا بر عقیده کارشناسان 
بخش معدن، موضوع تکیه بر اقتصاد ناشی از معادن و 
اهمیت صنایع معدنی، بیش از پیش در جامعه پررنگ 
ش��ده و اقدامات موث��ری در این راه و اس��تفاده های 
کلان ت��ر از حوزه معدن در حال ش��کل گیری اس��ت. 
اما در بحث اس��تفاده بهینه از مع��ادن یکی از دلایل 
تصور بهره برداری کم از منابع کش��ور، مسئله کمبود 
اکتش��افات در این زمینه است. برای رفع این مشکل 
ابتدا باید مناطق و معادن شناس��ایی ش��ده و پس از 
بررسی های کارشناس��ی و فنی با سرمایه گذاری های 
فعالان حوزه معدن، اکتش��اف و استخراج انجام  شود.  
معادن کش��ور به طور عمده در ۳ طبقه تقسیم بندی 
می شوند: نخست معادنی که هنوز به مرحله اکتشاف 
و استخراج نرسیده و باید شناسایی شوند و در دستور 
کار بهره ب��رداری قرار گیرند. دس��ته دوم معادنی که 
شناسایی شده و روی آنها کار بهره برداری و استخراج 
انجام نش��ده و در آخر معادنی که ضمن شناس��ایی، 
در حال فعالیت و بهره برداری هس��تند. معادن دسته 
س��وم، ش��امل دو گروه در زیر مجموعه خود هستند ؛ 
معادنی که در کنار آنه��ا کارخانه مورد نیاز و مرتبط 
تاسیس شده و زنجیره تولید در این معدن ایجاد شده 
است. به عنوان مثال، معادن مس سرچشمه و معادن 
مس س��ونگون. اما معادن دیگری نیز وجود دارند که 
از س��وی بخش خصوص��ی ثبت ش��ده اند و عملیات 
استخراج از این معادن انجام می شود اما متاسفانه مواد 
استخراجی به صورت خام فروشی به کشورهای دیگر 
صادر می ش��وند. مثل معادن س��نگ های ساختمانی 
و سنگ های تزئینی. در کمیس��یون صنایع و معادن 
مجلس تمام تلاش بر این اس��ت ک��ه با اصلاح قانون 
معادن نخست معادن بلاتکلیف را از دست افرادی که 
صرفا آن را به عنوان ارزش افزوده ثبت کرده اند، خارج 
کرده و به کارشناس��ان و فعالان حوزه معدن بسپاریم 
تا ضم��ن راه اندازی دوباره این معادن ، اس��تفاده های 
حداکث��ری از معادن صورت گرفته و از خام فروش��ی 
نیز جلوگیری شود.  در بحث محیط زیست معادن نیز 
یکی از اعضای کارگروه هایی که در شهرستان ها برای 
صدور مجوز و پروانه بهره برداری چه اکتش��اف و چه 
استخراج تشکیل می شود، کارگروه محیط زیست است 
و بناب��ر ضوابط و مقررات هر فع��ال حوزه معدنی که 
قصد دارد فعالیت معدنی را در منطقه ای آغاز کند، اگر 
نتواند نظر کارگروه محیط زیست را جلب کند، مجوز و 
پروانه بهره برداری و اکتشاف به او تعلق نخواهد گرفت. 
مواردی بوده که برخی مجوز محیط زیست را اخذ کرده 
اما متاس��فانه در عمل پسماند ها و نخاله های معدن را 
در طبیعت رها کرده و باعث آس��یب به محیط زیست 
می ش��وند که در راستای این دست اتفاقات، دولت به 
همراه سازمان حفاظت محیط زیست درصدد آن است 
تا با ایجاد ش��رایطی جلوی این تخریب و آسیب های 

محیط زیستی گرفته شود.

یادداشت

 مصطفی رضاحسینی قطب آبادی
 عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی

آیا مش�کلات صاحبان معدن در مناطق مختلف کشور  �
متفاوت است؟

مش��کلات بخش مع��ادن در تمامی نق��اط ایران وج��ود دارند و 
می توان گفت کم و بیش در سراس��ر کش��ور این مش��کلات یکسان 
هستند. اما در برخی از مناطق کشور که کمتر توسعه یافته اند، شاهد 
مسائل متفاوتی از جمله مشکلات محلی نیز هستیم. به عنوان مثال، 
 در منطق��ه ای قصد آغاز اس��تخراج معدنی را دارید که از نظر رش��د 
اقتصادی و فرهنگی ضعیف اس��ت. در این ش��رایط مردم محلی در 
برابر ش��ما و کاری ک��ه به عنوان معدنکار می خواهی��د انجام دهید، 
جبه��ه خواهند گرفت و ب��ا توجه به این قضیه در ای��ن مکان دچار 
مش��کل مهمی در بحث فعالیت معدنی خواهید شد. این مشکلات 
محلی در سراس��ر نقاط ایران کم و بی��ش وجود دارد اما در مناطقی 
مثل سیس��تان و بلوچستان یا لرستان که پیوند های قومی قبیله ای 
بسیار محکمی داریم، بیشتر شاهد این دست معضلات برای فعالان 
بخ��ش معدن هس��تیم. از س��وی دیگر، اگر بخواهیم به مش��کلات 
قانونی که دولت پیش روی صاحبان معادن گذاش��ته اش��اره کنیم، 
می توانیم بگوییم این مش��کلات نیز برای تمامی صاحبان معادن در 
کل کش��ور وجود دارد. بارها در بیشتر برنامه های نقد تلویزیونی در 
حوزه صنعت، معدن و تجارت و رس��انه های خصوصی و نشست های 
دولت��ی عنوان ش��ده که بنابر عقیده بیش��تر کارشناس��ان معدن تا 
زمانی که بخش معدن از وزارت صنعت، معدن و تجارت جدا نش��ود، 
مش��کلات به صورت اساس��ی حل نش��ده و همچنان باقی خواهند 
مان��د. در آغاز تجارت از صنعت و معدن جدا ب��ود اما در ادامه  به این 
دو بخش پیوس��ت و به کلی زیربنای قوانین و شیوه حل مشکلات و 
دغدغه های وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت را تحت تاثیر قرار داد. 
حتی نام گذاری صنعت و معدن درست نیست و از لحاظ کارشناسی 
باید کلمه معدن در ابتدا ذکر شود. این دست اتفاقات به کلی مسائل 
معدن و فعالان معدنی را به حاش��یه کش��انده و در نظر مس��ئولان 
دولت��ی و مردم جامعه، معضلات مع��دن کمرنگ و کم اهمیت جلوه 
داده شده اس��ت. به عنوان مثال، همزمان با تاسیس وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، وزیر این وزارتخانه در سمپوزیوم علوم زمین کشور 
در سازمان زمین شناسی ش��رکت کرد تا از نقشه متالوژنیک فلزات 
خاورمیانه که از س��وی کارشناسان س��ازمان زمین شناسی کشور 
ب��دون هیچ امکانات��ی تهیه و تدوین ش��ده بود، رونمای��ی کند. در 
این نشس��ت تخصصی نخستین س��وال خبرنگاران از وزیر صنعت، 
مع��دن و تجارت بحث تامین مرغ ش��ب عید مردم بود ؛ زمانی  که در 
نشست تخصصی علوم زمین شناسی کشور، بحث تجارت و معیشت 
مطرح می شود، نمی توان توقع داشت که مسئولان دولتی به مسائل 
بنیادین حال حاضر معادن و مش��کلات زیرش��اخه آن بپردازند. در 
این ش��رایط و کم توجهی مسئولان دولتی نیز کسی به دنبال بخش 
تولید و اقتصاد معدنی و سرمایه گذاری در حوزه معدن نخواهد رفت. 

چندی پی�ش  � ک�ه  اس�تان هایی  از  یک�ی 
موضوع توسعه معدنی آنها از سوی نمایندگان 
مجلس پیگیری ش�د، آذربایجان شرقی است. 
به نظر شما کاستی های مدیریت دولتی چقدر 

در به ثمر نرسیدن این ظرفیت ها موثر است؟
  ما در سراس��ر کش��ور ذخایر غنی زیادی داریم. درباره 

معادن آذربایجان ش��رقی هم به دلیل تلاقی ۳منطقه ارس��باران و 
ارومیه دختر و طارم هش��ت جین، انواع کانسارهای مهم و مختلف را 
در اختی��ار داریم. اما بخش تولید و س��رمایه گذاری به طور حرفه ای 
وارد این معادن نش��ده و در اصل بهره ب��رداری چندانی از این ذخایر 
نداری��م. مانند معدن کانس��ار خاروانا یا همان ط��لای میوه رود که 
روسیه انحصار آن را به  دست گرفته و کسی اجازه ورود به آن معدن 
را نداش��ته یا به همین ش��کل معدن طلای اندریان نیز دچار چنین 

مشکلاتی  است. 
متاس��فانه دان��ش و اطلاع��ات برخ��ی از نمایندگ��ان مجلس و 
مس��ئولان دولتی در حوزه معدن به اندازه کافی نبوده و این موضوع 
تصمیم گیری درباره بخش معادن را بس��یار س��خت می کند. برای 
مث��ال، یکی از نمایندگان مجلس عیار مع��دن طلای اندریان را ۱۰ 
درص��د اعلام کرد با وجود آنکه از لحاظ فنی و کارشناس��ی این نظر 
اشتباه است. این گونه صحبت ها نشان دهنده آن است که مسئولان 
دولتی در حقیقت با بخش معدن بس��یار س��نتی و سطحی برخورد 
می کنند. بس��یاری از مسئولان و فعالان سیاسی کشور دانش کافی 
در ح��وزه مع��دن ندارند و همی��ن موضوع باعث ایجاد بس��یاری از 
گرفتاری ه��ا به ویژه در بخش تصمیم گیری حوزه معدن می ش��ود. 
یکی از همین مش��کلات، حضور کش��ورهایی بر سر معادن کشور ما 
اس��ت که از نظر فناوری در س��طح پیشرفته ای نبوده و به جای ما در 

حال استفاده از این ذخایر هستند. 
برای رفع این گونه مشکلات  چه می توان کرد؟ �

ب��ه نظر می رس��د قوانی��ن دولت��ی موج��ود در بخ��ش معادن 
بای��د تغیی��ر کنن��د؛ ب��ه معن��ای آنک��ه قانون��ی وض��ع ش��ود تا 
ب��ه ج��ای آنک��ه بخ��ش خصوص��ی س��راغ دلال��ی ب��رود، وارد 
 ح��وزه تولی��د ش��ود و ش��رایط را ب��رای س��رمایه گذاری مس��اعد 
ببین��د.  بخش خصوصی ما درحال حاضر ب��ه هیچ وجه وارد تولید و 
س��رمایه گذاری نمی ش��ود و حق هم دارد چراکه ب��ا وجود قوانین و 
شرایط فعلی در حوزه معدن مشکلات زیادی وجود دارد که بازگشت 
سرمایه و س��وددهی را دچار تزلزل کرده اس��ت. به عنوان مثال، در 
بحث معدن طلای اندریان اس��تان آذربایجان ش��رقی سال هاست 
اهالی با ابزارهای دستی مانند بیل و کلنگ طلای این معادن را جدا 
و با چارپایان حمل کرده و به دلالان بخش خصوصی با نرخ مناسبی 
می فروشند. این فعالیت های غیر مجاز به هیچ وجه در جهت حفظ و 
صیانت منابع ملی ما نبوده و باید این مشکلات ریشه ای حل شوند.

 اگ��ر دولت اجازه م��ی داد تا س��رمایه گذار داخلی این 
مع��دن را دوب��اره راه اندازی کند، برای اهالی س��اکن این 
مناطق اش��تغالزایی مناسبی می ش��د و علاوه بر آن بخش 
تولید معدنی این منطقه برای کش��ور ما رونق می گرفت. 
شهرک س��ازی، تخصیص امکانات به س��اکنان و تاسیس 
مکان های مهمی مانند خانه بهداش��ت و مدرس��ه از دیگر 
فوای��د فعالیت های معدنی در منطقه به ش��مار می رود. با س��اخت 
امکانات فرهنگی و آموزش��ی، س��طح دانش مردم از معدن و ذخایر 
مل��ی افزای��ش یافته و به جای آنک��ه با تفکرات اش��تباه رایج درباره 
صاحبان معادن دچار مشکلات قومی قبیله ای شوند، خود در جهت 
بهب��ود بهره برداری ذخایر و ورود این مناب��ع به چرخه تولید تلاش 
می کردند و ما کمتر شاهد مشکلات محلی با صاحبان معادن بودیم.

به نظر ش�ما با مشکلات محیط زیستی ناشی از افزایش  �
معادن چه باید کرد؟

معدن و محیط زیست لازم و ملزوم یکدیگر هستند، نه دشمن که 
به هم آسیب وارد کنند. تفکر غالب در جامعه آن است که تنها معدن 
و صنایع معدنی به محیط زیس��ت آس��یب وارد می کنند درحالی که 
بخش معدن کش��ور، نسبت به س��ایر بخش های صنعتی کمترین 
ضرر و آس��یب را به محیط زیس��ت وارد می کن��د.  زمانی  که بخش 
مع��ادن و فلزات وارد بخش صنایع ش��د، رویکرد س��ازمان حفاظت 
محیط زیس��ت نسبت به حوزه معادن نیز تغییر یافت. از سال ۱۳۷۸ 
به بعد همواره بخش سازمان حفاظت محیط زیست به شدت در حال 

حمله به فعالان معدنی است.  
امروزه بخش معدن به نوعی س��پر بلایی ش��ده ت��ا تمام حملات 
س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت به آن وارد ش��ود. ح��وزه معدن 
می توان��د تعامل بس��یار خوبی با محیط زیس��ت داش��ته باش��د اما 
س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت باید در تفکر خود تغییراتی ایجاد 
کند. محیط زیس��ت به جای آنکه جلوی آس��یب های گسترده باقی 
صنای��ع را بگی��رد، مرکز توجه خ��ود را روی معادن گذاش��ته و این 
موضوع بسیار مهمی است زیرا محیط زیست باید با معادن همکاری 
کن��د نه قص��اص پیش از گناه. در برخی مواقع ش��اهد هس��تیم که 
معدن هنوز ش��روع به فعالیت نکرده اما ایرادهای محیط زیستی هم 
از س��وی سازمان حفاظت محیط زیس��ت و هم از جانب ساکنان آن 
 منطقه مطرح ش��ده و از ش��روع فعالیت ه��ای آن معدن جلوگیری

می ش��ود.  دلیل آن هم تنها وجود برخ��ی تفکرات غلط رایج در این 
حوزه اس��ت. در بحث محیط زیس��ت معادن اغلب موضوع بازسازی 
معادن در جهت کاهش آس��یب های محیط زیس��تی مطرح است و 
درباره این موضوع از س��وی دولت و نهادها باید مش��وق هایی ایجاد 
ش��و د. برای مثال، اگر صاحب معدنی آغاز به کار در جهت بازس��ازی 
مع��دن و کاهش مخاطرات محیط زیس��تی ک��رد، از میزان حقوق 
مالکانه ای که باید س��الانه به دولت پرداخت کند، کاس��ته ش��ود. به 

این ش��کل باقی صاحبان معادن نیز در جهت بازس��ازی و نوس��ازی 
تاسیسات و تجهیزات معدنی خود قدم  برمی دارند.

اگ�ر بخواهیم در ی�ک جمع بندی به اصلاح س�اختاری  �
و ایج�اد تحول در بخش معدن برس�یم چه الگ�وی اجرایی 

پیشنهاد می دهید؟
تا زمانی که تفکر مدیریتی ما در حوزه معدن، قدیمی و س��طحی 
باش��د همچنان این معضلات به صورت ریش��ه ای ادامه دار خواهند 
بود. ما باید به صورت ساختاری و تحولی به بخش معدن نگاه کنیم.

 تا زمانی  که به بخش نفت نگاه جداگانه و ویژه ای داش��ته باش��یم، 
بخ��ش تولید در باقی حوزه ها پیش��رفت نخواهد ک��رد و برای حل 
مشکلات حوزه معدن جوابی نخواهیم یافت. آینده ما از بخش معدن 
عب��ور می کند ؛ نفت و انرژی هم باید زیرمجموعه ای از معدن باش��د 
زیرا آنها نیز نوعی معدن ذخایر مهم به شمار می روند.  درحال حاضر 
ما معادن بس��یار غنی داریم که از آنها بهره برداری نمی شود ؛ نه تنها 
آذربایجان ش��رقی بلکه در باقی مناطق نیز مانند یزد و سیس��تان و 
بلوچستان هم شاهد این اتفاق هستیم و معادن سطح بالای جهانی 
داریم که از آنها بهره برداری نمی شود. این معادن هم شامل معادنی 
می شوند که کشف شده اما بنا به دلایل اقتصادی بسته شده اند و هم 
معادنی که هنوز بحث اکتشاف آنها صورت نگرفته است؛ برای نمونه، 
ما منابع مس های رگه ای، مانتو و رس��وبی بسیاری در کشور به ویژه 
در اس��تان آذربایجان شرقی داریم اما تاکنون کسی سراغ آنها نرفته 
اس��ت. زمانی  که تسهیلاتی برای صاحبان معادن نیست و به معادن 
وام مناس��ب تعلق و حمایتی صورت نمی گیرد و بخش معدن از نظر 
مسئولان مهجور مانده، نمی توان توقع رفع مشکلات پایه ای معادن 
را در سراسر کشور داشت. بسیاری از این مشکلات با داشتن متولی 

مشخص و تخصصی برای این حوزه حل خواهدشد.
چ�را فعالان معدن�ی معتقدند با جدایی ح�وزه معدن از  �

صنعت و تجارت و تش�کیل وزارتخانه جدید و تخصصی در 
این حوزه می توان بخشی از مشکلات مدیریتی حوزه معدن 

را حل کرد؟
دلی��ل آنکه فعالان و کارشناس��ان حوزه مع��دن معتقدند وزارت 
معدن و فلزات از وزارت صنعت، معدن و تجارت جدا شود رسیدگی 
به مش��کلات به صورت تخصصی و پشتیبانی از معادن است. بخش 
معدن نیاز به حمایت هایی   از س��وی یک وزارتخانه تخصصی معدن 
دارد. اگر وزارتخانه ای جدا از باقی تقس��یمات حوزه های کش��وری 
در بحث تخصصی معدن و صنایع معدنی در کش��ور تش��کیل شود، 
تصمیمات مهم و موثرتر و کارشناسی ش��ده ای برای رفع مشکلات 
بخ��ش معدن گرفته ش��ده و ش��اهد کاهش بس��یاری از مس��ائل 
موج��ود در حوزه مع��دن و افزای��ش فعالیت های س��رمایه گذاران 
 بخ��ش خصوص��ی در مع��ادن و رش��د اقتص��اد معدنی در کش��ور

 خواهیم بود.

 رشد اقتصادی
با تکیه بر معادن

گروه معدن

مشکلات حال حاضر کشور در بخش معادن و صنایع معدنی به عقیده بسیاری 
از کارشناس��ان و فعالان معدنی، از تصمیمات دولتی چه در مس��ئله تخصیص 

منابع و تسهیلات و چه در حوزه های مدیریتی سرچشمه می گیرند. 
مع��ادن به عنوان ظرفیت بزرگ اش��تغالزایی می توانند به رفع مش��کل بیکاری 
کم��ک کرده و علاوه بر آن، در افزایش تولید ناخالص ملی و درآمد س��رانه یک 
کش��ور نقش بسزایی ایفا کنند اما متاس��فانه درحال حاضر از این ظرفیت ها در 
برخی اس��تان ها استفاده نشده است. برای  مثال، در اس��تانی مانند آذربایجان 
ش��رقی ک��ه رتبه اول را در وجود ذخایر معدنی غن��ی دارد، بیش از ۵۰ درصد 

معادن غیر فعال هستند. 
بر همین اساس، چندی پیش مشکلات معادن و ذخایر استان آذربایجان شرقی 
از س��وی نمایندگان مجلس این استان مطرح شد؛ بهره وری نامناسب و کمبود 
معادن و تولید ارزش نس��بت به ظرفیت های غنی این استان، وجود پسماند ها 
و نخاله های معادن برخی اس��تان های دیگر و مشکلات محیط زیستی از جمله 
مواردی بود که نمایندگان این استان عنوان کردند. همین طور بنا بر گفته یکی 
از فعالان معدنی استان سیس��تان و بلوچستان، این استان دارای ظرفیت های 

معدنی بسیاری است که هنوز اکتشاف و استخراج نشده است.
 از ای��ن رو، کمبود معادن و بهره برداری نامناس��ب نس��بت ب��ه ذخایر موجود 
وچنی��ن مش��کلاتی در اس��تان های کش��ور، موض��وع گفت وگ��وی »روزگار 
 مع��دن« ب��ا پیم��ان افضل، م��درس دانش��گاه در ح��وزه معدن اس��ت که در 

ادامه می خوانید:
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نشست غلامرضا س��لیمانی مدیرعامل هلدینگ صدرتامین 
و منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با معاونان و 

مدیران ذوب آهن اصفهان برگزار شد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی ذوب آهن اصفه��ان ، غلامرضا 
س��لیمانی گفت: با وجود چالش های مختلف از جمله ویروس 
کرونا و تحریم های ظالمانه دش��من شرکت های زیر مجموعه 
هلدین��گ صدرتامی��ن و ذوب آهن اصفه��ان عملکرد خوبی 

داشتند.
وی اف��زود: در 4س��ال گذش��ته در ذوب آه��ن اصفه��ان 
دس��تاوردهای بسیار خوبی را ش��اهد بودیم که حاصل لطف 
خداوند و تلاش و کوشش کارکنان و هیات مدیره این شرکت 

بوده است.
مدیرعام��ل هلدینگ صدرتامی��ن تصریح ک��رد: در عمده 
صنای��ع فولاد کش��ور حض��ور ذوب آهنی ها را به ش��یوه های 
مختلف ش��اهد بودیم. در این راس��تا روابط عمومی ذوب آهن 
اصفهان با انتش��ارات مختلف مانند وی��ژه نامه ها و کتاب های 
تاریخ شفاهی ذوب آهن تجربیات این عزیزان را مکتوب کرده 
است که اقدام ارزشمندی به شمار می رود و امیدواریم ما نیز 
در ذوب آهن اصفهان با نس��ل حاضر بتوانیم روزهای خوبی را 

برای نخستین تولید کننده فولاد کشور رقم بزنیم.
این مقام مس��ئول بی��ان کرد: ذوب آهن اصفه��ان بحمدا... 
توانس��ته اس��ت زیان انباش��ته خودش را به صفر برساند و به 

مرحله سودآوری برسد و این اقدامات شبکه های بانکی کشور 
را برای تعاملات بیشتر با ذوب آهن سوق داده است.

س��لیمانی گف��ت: ذوب آه��ن اصفه��ان هم اکن��ون تنه��ا 
تولید کنن��ده ری��ل در غرب آس��یا به ش��مار م��ی رود و این 
محصول اس��تراتژیک در محورهای مختلف مواصلاتی کشور 
 مورد اس��تفاده قرار می گیرد و قرارداد صادرات آن نیز منعقد 

شده است. 
پروژه�های�ذوب�آهن�اصفهان��

منص��ور ی��زدی زاده نیز در این نشس��ت گف��ت: با تلاش و 
کوشش تک تک پرسنل متعهد و نجیب کارخانه، خرد جمعی 
و حمایت های هلدینگ صدرتامین موفقیت ها و دستاوردهای 
خوبی را با وجود شیوع ویروس کرونا در شرکت شاهد هستیم.

وی افزود: ذوب آهن اصفهان در مقایسه با سایر فولادسازان 

کش��ور که از گاز یارانه ای اس��تفاده می کنند، بخشی از انرژی 
مورد نیاز تولیدش را وارد می کند و به این دلیل در برابر سایر 

تولید کنندگان فولاد حاشیه سود کمتری دارد.
مدیرعامل شرکت تصریح کرد: با وجود تمام نامهربانی هایی 
مختل��ف، اقدامات خوب��ی در زمینه تامین م��واد اولیه انجام 
گرفت. سال گذشته در این زمان موجودی سنگ آهن درشت 
دان��ه کارخانه، زی��ر ۱۰ روز را تامین می کرد که این عدد هم 

اکنون به بالای 7۰ روز رسیده است، یعنی 7 برابر.
یزدی زاده تصریح کرد: در ش��رایط سخت تحریم و کمبود 
مواد اولیه باید در کنار تامین مواد آهن دار برای تولید، جهت 
ذخیره هم تلاش می کردیم تا به پایداری نس��بی برس��یم که 
این مهم تا حدودی انجام گرفته اس��ت اما هنوز تا رس��یدن 
به ش��رایط مطلوب مس��یر س��ختی را در پیش داریم. تملک 
مع��ادن البرز مرکزی یک ضرورت بود که با حمایت هلدینگ 
صدرتامی��ن محقق ش��د و این اقدام نش��ان داد که ذوب آهن 

اصفهان توانایی گرفتن معدن را دارد.
این مقام مس��ئول بیان ک��رد: در زمینه پروژه های مدیریت 
مصرف آب اقدامات بسیار خوبی انجام شده است و طرح هایی 
نی��ز در دس��ت اجرا داریم.در ح��وزه مالی نیز زیان انباش��ته 
ذوب آهن اصفهان صفر شد که این اقدام شاخص، توزیع سود 
را برای س��هامداران در پی دارد و این ذینفعان ارزشمند را به 
آینده امیدوارتر می کند. شبکه بانکی کشور نیز تعاملات بسیار 

خوب��ی با کارخانه دارند و ضم��ن حضور در این مجموعه حد 
اعتباری را افزایش دادند.

 وی در خص��وص پروژه های توس��عه ش��رکت نی��ز افزود: 
 PCI با ش��رایط خوبی در حال اجرا اس��ت، پروژه LF پروژه
نیز به عن��وان یک طرح پیچیده راه اندازی ش��د اما چینی ها 
در ای��ن خصوص همکاری لازم را با ما نداش��تند و امیدواریم 
 در س��ال آین��ده نتای��ج و مناف��ع بهت��ری را از ای��ن پ��روژه

 شاهد باشیم.
مدیرعامل شرکت خاطر نش��ان کرد: کوره بلند شماره یک 
ذوب آه��ن اصفهان بعد از 5 س��ال وقفه با تلاش و کوش��ش 
شبانه روزی کارکنان راه ا ندازی شد و در بخش های مختلف 
مانند سیس��تم خنک کننده، توزین، بارگیری، اتوماسیون و... 
کوره جدیدی را ش��اهد هستیم.میانگین تولید چدن کارخانه 
به حدود ۹ هزار تن رس��یده اس��ت و تلاش داریم در امسال 

رکورد 3 کوره ای را داشته باشیم.
وی گف��ت: در بحث صادرات محصولات کارخانه این امکان 
وجود دارد که کل تولیدمان را صادر کنیم، و امیدوارم در این 

راستا موانع برداشته شود.
یزدی زاده افزود: این مجموعه تعداد ۲۸7 ش��هید را تقدیم 
نظام و انقلاب کرده اس��ت و ۲ ش��هید گمنام هم به یادگار از 
دفاع مق��دس در ذوب آهن داریم که باعث خیر و برکت برای 

ذوب آهن هستند.

چادرمل��و ۲5۰ ه��زار تن س��نگ آهن برای تامی��ن نیاز 
واحدهای فولادی به ویژه ذوب آهن اصفهان به صورت حراج 

باز در بورس کالا عرضه خواهد کرد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی چادرمل��و، ناصر تق��ی زاده، 
مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو در نشس��ت 
مشترک رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، نماینده وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و مدیران شرکت های بزرگ فولادی 
کش��ور که در بورس کالا ایران برگزار ش��د گفت: چادرملو 
۲5۰ هزار تن سنگ آهن برای تامین نیاز واحدهای فولادی 
به ویژه ذوب آهن اصفهان به صورت حراج باز در بورس کالا 

عرضه خواهد کرد.
وی اف��زود: چادرملو ذخایر خوبی در حال اکتش��اف دارد 
ک��ه به محض قطعی ش��دن، جزییات بیش��تر آن به اطلاع 

سهامداران خواهد رسید.

مدیرعامل و عضو هیات مدیره چادرملو با اش��اره به اینکه، 
این ش��رکت همواره در جهت حفظ سرمایه های سهامداران 
و ایج��اد ارزش در دارایی آنها خود را متعهد می داند تصریح 
ک��رد: در تصمیم گیری ها باید یک تعام��ل همه جانبه میان 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان بورس و شرکت های 
تولیدکننده ش��کل بگیرد تا علاوه بر حل و فصل مس��ائل و 
مشکلات مصرف کنندگان محصولات، منافع سهامداران نیز 

در نظر گرفته شود.
تق��ی زاده تاکی��د کرد: چادرملو برای همکاری بیش��تر با 
مجموعه بازار س��رمایه و بورس کالا آمادگی کامل دارد و از 
هر گونه اقدامی که به حمایت از سرمایه های مردم در بورس 

منتهی شود دریغ نخواهد کرد. 
وی ب��ا بیان اینکه تحریم ه��ا و کرونا نه تنها در روند تولید 
و برنامه ه��ای توس��عه این ش��رکت توقف ایج��اد نکرده و 

تنها بخش��ی از هزینه ها را افزایش داده اس��ت بلکه امسال 
تولی��دات چادرمل��و فراتر از برنامه پیش بینی ش��ده خواهد 
ب��ود. کما اینک��ه گزارش های ماهانه این ش��رکت حاکی از 
 رکورد ش��کنی های متعدد در واحده��ای معدنی و صنعتی 
چادرملو است. بر اس��اس همین گزارش، در این نشست که 

ب��ورس کالای ایران میزب��ان بود، علاوه ب��ر همدلی و عزم 
مدی��ران فولاد برای حمایت از حقوق س��هامداران، نماینده 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت بر تعام��ل همه جانبه این 

وزارتخانه با بازار سرمایه تاکید کرد.
محمدعل��ی دهقان دهنوی رئیس س��ازمان بورس نیز در 
اظهارات خود گفت: خوش��بختانه اراده و رویکرد مثبتی در 
بی��ن مدیران صنعت فولاد کش��ور وج��ود دارد و به عنوان 
وکلای میلیون ها س��هامدار، خود را متعهد به دفاع از حقوق 

آنها می دانند.
در پایان این نشست، مقرر شد بیانیه ای برای تامل بیشتر 
کمیس��یون صنایع مجلس در طرح ه��ای فولادی نگارش و 
برای نمایندگان ارس��ال تا بهتری��ن تصمیم ها در این حوزه 
ب��ا تعامل صنعتگران فولاد، بازار س��رمایه، مجلس و وزارت 

صنعت، معدن و تجارت اتخاذ شود.

ذوب�آهن�اصفهان�در�مسیر�پیشرفت

آمادگی�چادرملو�برای�همکاری�جدید�با�بخش�خصوصی
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بهره ب��رداری از ظرفیت ه��ای معدن��ی 
و تلاش ب��رای تکمیل و توس��عه صنایع 
معدنی در طول 4۲ س��ال گذش��ته مورد 

توجه ویژه قرار گرفته  است.
ای��ن ح��وزه و تاثیرگ��ذاری آن ب��ر   
اقتص��اد به ویژه در طول س��ال های اخیر 
و ب��ا کاهش فروش نفت کش��ور و تاکید 
بر تکیه دول��ت بر درآمده��ای غیرنفتی 
 بی��ش از پیش م��ورد توجه ق��رار گرفته

است. 
ب��ا وجود ای��ن، فعالی��ت در این حوزه 
همچنان با ضعف و کمبود همراه است. 

رفع کم وکاستی های این حوزه نیازمند 
ج��ذب س��رمایه به وی��ژه در حلقه ه��ای 
ابتدایی این زنجیره همچون اکتش��اف و 
اس��تخراج و در ادامه تلاش برای تکمیل 

زیرساخت ها است. 

نقاط ضعف و قوت صنایع معدنی

سهم بالای فولاد مبارکه 
اصفهان در مبادلات گمرکی 

رس��ول کوهس��تانی مدیر کل گمرکات اس��تان 
اصفه��ان ب��ه اتف��اق هیات هم��راه با حض��ور در 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان و جلس��ه مشترک 
با حمیدرضا عظیمیان مدیرعامل این ش��رکت، به 
بحث و گفت وگو در خصوص همکاری های دوطرفه 

و تسهیل فرآیندهای موجود پرداخت.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
در این جلسه که با حضور معاونان خرید، اقتصادی 
و مال��ی و فن��اوری ف��ولاد مبارکه اصفه��ان ادامه 
داش��ت، تس��ریع صدور ضمانت نامه ه��ای بانکی، 
تجهیز انبارهای ف��ولاد مبارکه در گمرک اصفهان 
و اتخ��اذ تدابیری جهت اس��تفاده بهینه از فضای 
انباره��ای موج��ود و ایج��اد انبار جدی��د مطرح و 

تصمیماتی اتخاذ شد.
مدیر کل گمرکات اس��تان اصفهان با اش��اره به 
حجم بالای تبادل ک��الا و تجهیزات فولاد مبارکه 
از طریق گمرک خاطرنش��ان کرد: ف��ولاد مبارکه 
اصفهان جزو شرکت های قدیمی بوده که به عنوان 
شرکت فعال حوزه اقتصادی شناخته می شود و از 
جمله مراکز اقتصادی منحصر به فرد کش��ور است 
که با توجه به برخورداری از مزیت های گمرکی از 
گمرک اختصاصی بهره مند و در س��اختار گمرک 
کشور چارت سازمانی مصوب برای آن وجود دارد.

نکته حائز اهمیت آن است که این امکان به جز 
این ش��رکت و ذوب آهن اصفهان، در هیچ یک از 

نقاط دیگر کشور وجود ندارد.
وی در ادام��ه اختصاص گمرک اختصاصی را به 
دلی��ل حجم ب��الای واردات و ص��ادرات و با هدف 

کاهش هزینه های این ۲ شرکت برشمرد. 
در پایان این جلس��ه عظیمیان مدیرعامل فولاد 
مبارک��ه اصفهن با اهدای ل��وح تقدیر به مدیر کل 
گمرکات استان اصفهان ضمن تبریک روز جهانی 
گمرک، از همکاری های صمیمانه و مجدانه گمرک 

اصفهان تقدیر کرد.

افتتاح ۳ واحد مسکونی 
 برای نیازمندان توسط 

ذوب آهن
درآستانه چهل و دومین سالگرد پیروزی انقلاب 
اس��لامی و به همت گ��روه جهادی ف��ولاد مردان 
ذوب آهن اصفهان، تعداد 3 واحد مس��کونی جهت 

نیازمندان افتتاح و مورد بهره برداری قرار گرفت.
به گ��زارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، در 
آیین بهره برداری از واحدهای مذکور سرهنگ مقوا 
ساز جانشین سپاه صاحب الزمان)عج( و سرهنگ 
عجم��ی رئیس س��ازندگی این س��پاه، س��رهنگ 
محمدی فرمانده سپاه ناحیه لنجان، پیمان رئیس 
کمیته امداد امام خمینی)ره( شهرس��تان لنجان، 
س��رهنگ مختاری فرمانده بسیج ومرادیان معاون 

روابط عمومی ذوب آهن اصفهان حضور داشتند.
در هنگام افتتاح واحد های مذکور، جانشین سپاه 
صاحب الزمان)عج( در سخنانی ضمن تبریک ایام 
ا... ده��ه مبارک فجر و تقدی��ر از گروهای جهادی 
فولادم��ردان ذوب آه��ن اصفهان گف��ت: یکی از 
اقدامات و فعالیت های ارزشمندی که هم اکنون در 
ماموریت گروه های جهادی بسیج با جدیت در حال 
انجام اس��ت، پیگیری وساخت منازل مسکونی در 
مناطق مختلف کشور جهت نیازمندان می باشد که 
خوشبختانه، گروهای جهادی وبسیجی شهرستان 
لنجان ب��ا حمایت قابل توج��ه ذوب آهن اصفهان، 
توانس��ته اند تاکنون تعداد ۱7 واحد مس��کونی را 

احداث و تحویل خانواده های نیازمندان کند.
وی با اش��اره به جایگاه ونق��ش مهم ذوب آهن 
اصفهان در عرصه های اقتصادی وصنعتی اجتماعی 
و فرهنگی یاد آور ش��د: این شرکت بزرگ صنعتی 
تاکنون به نحو شایسته به مسئولیت های اجتماعی 
خ��ود عم��ل ک��رده و بهره ب��رداری از واحده��ای 
مسکونی فعلی یکی از اقدامات مهم در این زمینه 

است. 
س��رهنگ مقوا س��از در پای��ان ازحمایت ه��ا و 
مش��ارکت های همه مس��ئولان به ویژه ذوب آهن 
اصفهان وکمیت��ه امداد امام خمینی)ره( و س��پاه 
ناحی��ه لنجان قدردانی کرد.لازم به ذکر اس��ت که 
3واحد مسکونی که افتتاح شد در شهر سده لنجان 

وچرمهین وروستای اشیان است.

اخبار

نگاهی�به�کارنامه�فولادتوجه�به�ظرفیت�های�معدنی

سخن�پایانی

مهدی کرباس��یان، رئیس اسبق سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدن��ی ای��ران در گفت وگو با  »روزگار معدن« و در پاس��خ 
به س��والی مبنی بر دس��تاوردهای کش��ور در بخش معدن و صنایع 
معدنی طی 4۲ س��الی که از انقلاب 57 ایران می گذرد، گفت: ایران 
از ظرفیت ه��ای ویژه معدنی و منابع غنی انرژی برخوردار اس��ت. بر 
همین اس��اس، نیز طی سال های گذشته شاهد رشد بخش معدن و 

صنایع وابس��ته به آن بوده ایم. هرچند در اغلب س��ال های گذشته، اولویت به 
بهره گیری از ظرفیت های نفتی و پس از آن گاز اختصاص یافته است.

در�مسیر�توسعه��
کرباس��یان افزود: پس از پیروزی انقلاب 57، بخش معدن و صنایع معدنی 
۲ بار مورد توجه ویژه قرار گرفته است. نخست در دوره ریاست جمهوری اکبر 
هاشمی رفسنجانی که وزارتخانه ای با عنوان معادن و فلزات شکل گرفت. در 
این دوره، اقدامات خوبی با هدف توسعه بخش معدن و صنایع معدنی شکل 
گرفت و این صنعت در مسیر توسعه قرار گرفت. در همین حال، فعالیت های 

اکتشافی نیز آغاز شد.
در ادامه و در دوران نخس��ت ریاس��ت جمهوری حس��ن روحانی نیز بخش 
معدن و صنایع معدنی دوباره مورد توجه قرار گرفت و شاهد رشد قابل قبولی 
در این حوزه بودیم. س��ازمان توس��عه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمی��درو( در ای��ن دوره فعالیت های متع��ددی را اجرایی کرد. ازجمله آنکه 
۲7۰ هزار کیلومتر مربع فعالیت های اکتش��افی انجام ش��د. در همین حال، 
زنجیره تولید فولاد در حلقه های مختلف تولید مانند کنسانتره، گندله، آهن 
اس��فنجی و حتی تولید ش��مش فولاد نیز در مسیر رشد ظرفیت قرار گرفت. 
کمااینکه واحدهای تولیدی متعددی در سنگان، کرمان، یزد و... افتتاح شد.

در همین حال صنعت مس در این س��ال ها در مس��یر رش��د و توس��عه گام 

برداشت. تولید کنسانتره و کاتد مس نیز افزایش یافت و فعالیت های 
اکتش��افی برای پی جویی و اس��تخراج ذخایر جدید مس بیشتر شد. 
ظرفیت تولید آلومینیوم نیز با توجه به افتتاح واحدهای جدید بیشتر 
شد. علاوه بر این، صادرات مواد معدنی و محصولات صنایع معدنی نیز 

در طول سال های اخیر به شدت رشد داشته است.
نگاهی�به�ضعف�های�عملکردی��

رئیس اس��بق سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران گفت: 
طی 4۲ سال گذشته شاهد رشد بخش معدن و صنایع معدنی بودیم اما بدون 
تردید این رش��د کافی نبوده اس��ت. رشد محدود در بخش معدن و به ویژه در 
حوزه فعالیت های اکتشافی را می توان به کمبود بودجه سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی کشور به عنوان متولی بخش اکتشافات نسبت داد. دولتی 
بودن این س��ازمان و بروکراس��ی های پیچیده اداری نیز ضعف های یادشده را 

تقویت کرده است. 
فعالیت در حوزه اکتش��اف با ریس��ک بالایی همراه است، درنتیجه تاکنون 
بخش خصوصی حضور فعالی در این حوزه نداشته است. کمبود و حتی نبود 
سرمایه گذاری در حوزه معدن و صنایع وابسته به آن را باید از مهم ترین دلایل 
نقاط ضعف این بخش دانس��ت. کش��ور ما در طول س��ال های پس از انقلاب 
مکررا تحت تاثیر تحریم های جدی قرار گرفته اس��ت. همین محدودیت های 

بین المللی نیز مانع جذب سرمایه خارجی به کشور شده است. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که فعالیت در حوزه اکتش��اف 
با ریس��ک همراه اس��ت، در همین حال به سرمایه قابل توجهی نیز نیاز دارد؛ 
بنابراین این حوزه طی س��ال های اخیر بیش از سایر بخش ها با ضعف روبه رو 
ش��ده اس��ت. علاوه بر این، دولتی بودن اقتصاد نیز مانعی در مسیر توسعه این 

بخش شده است.

محمد کش��انی، عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در گفت وگو 
با  »روزگار معدن« و در تش��ریح دس��تاوردهای 4۲ س��الع صنعت فولاد ایران گفت: 
در سال های گذشته ایران در رده واردکنندگان فولاد بود اما درحال حاضر با احداث 
صنایع فولادی این نیاز در داخل کش��ور با بهره گیری از ظرفیت های داخلی تامین 
می شود. سال های نخست شکل گیری صنعت فولاد در ایران فناوری تولید، اطلاعات 
و دانش فنی، مواد واس��طه ای، قطعات یدکی و... اغلب خارجی بودند اما به تدریج با 

تلاش مهندسان جوان کشور، در همین حال با همکاری دانشگاه و بخش صنعت، این صنعت پیشرفت کرد. 
در همین حال داخلی سازی و بومی سازی نیز مورد توجه قرار گرفت.

وی تاکید کرد: درحال حاضر تولید 55 میلیون تن فولاد در افق ۱4۰4 هدف گذاری شده و انتظار می رود 
میزان تولید در این صنعت در امسال از 3۰ میلیون تن پیشی بگیرد. در سایه احداث این تعداد واحد فولادی 
شاهد رشد و توسعه اقتصادی و به دنبال آن ایجاد موقعیت های شغلی متعددی در کشور هستیم. در همین 
حال می توان به صنعت فولاد به عنوان زنجیره ای ارزآور نگاه کرد. این فعال صنعت فولاد در ادامه بزرگ ترین 
چالش حاکم بر این زنجیره را بی توجهی به حلقه های بالادستی، کمبود فعالیت های اکتشافی، تغییر مداوم 
قوانین و مقررات و س��خت تر ش��دن هر روزه صادرات فولاد دانس��ت و افزود: با توجه به طرح های توس��عه ای 
که برای این صنعت درنظر گرفته شده، صادرات لازمه تداوم تولید در این صنعت خواهد بود. بنابراین، باید 

جلوی هر اقدامی که زمینه کاهش صادرات فولاد را فراهم می کند گرفته شود.

بهره گیری از منابع انرژی همچون نفت و گاز و وابس��تگی اقتصاد کش��ور به آنها موجب ش��ده است بخش 
مع��دن و صنای��ع معدنی آن طور که باید و انتظار می رود رش��د نیابد. هرچند که در برخی از بازه های زمانی 
اهمیت و اثرگذاری این بخش بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته یا فرآیند تولید برخی محصولات معدنی 
توسعه یافته است. با این وجود همچنان انتظار می رود ظرفیت های معدنی و صنایع وابسته به آن در اولویت 

سیاست های دولتمردان قرار گیرند.
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دول��ت هن��د در نظ��ر دارد با افزای��ش بودج��ه مربوط به 
زیرس��اخت ه��ا، موجب افزایش مصرف فولاد در این کش��ور 

شود.
به گزارش ایراس��ین، مش��کل مصرف پائین فولاد در هند 
همچن��ان پ��ا برجا اس��ت و اکنون ب��ا مطرح ش��دن بودجه 
جدی��د این کش��ور ب��ار دیگر ای��ن مش��کل در مجلس هند 
 مطرح ش��ده و دولت طرح جدیدی را برای حل آن پیشنهاد 

داده است.

دولت هند پیشنهاد داده تا با افزایش بودجه مربوط به زیر 
س��اخت ها و پروژه های عمرانی، موجب افزایش مصرف فولاد 

در داخل شود.
هند با وجود آنکه دومین تولید کننده بزرگ فولاد در جهان 
اس��ت اما با این وج��ود مصرف فولاد در این کش��ور چندان 

زیاد نیست.
دول��ت هند در نظر دارد با افزای��ش مصرف فولاد مقدمات 

افزایش تولید آن را فراهم کند.

تولید فولاد در چین در یک بازه ۱۰ روزه در مقایس��ه با 
دوره قبل از آن ۶.۶ درصد رشد داشته است.

به گزارش ایراس��ین، چی��ن در دوره ۱۰ روزه ۲۱ تا ۳۱ 
ژانویه امسال میلادی ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن فولاد آماده 
تولید کرده که این میزان تولید تولید در مقایس��ه با فولاد 
 تولید ش��ده در دوره ۱۰ روز قبلی ۶.۶ درصد رش��د داشته 

است.
بر اس��اس آمارهای منتش��ر شده از س��وی انجمن آهن 

و ف��ولاد چی��ن در دوره ۲۱ ت��ا ۳۱ ژانوی��ه وضعیت تولید 
محصولات فولادی در چین به ش��رح زیر بوده است: تولید 
روزانه ف��ولاد خام: ۲ میلون و ۱۸۰ هزار تن که ۱.۸ درصد 

کاهش داشته است.
تولید روزانه نورد گرم و س��ایر فلزات گرم: یک میلیون و 

۹۲۰ هزار تن که کاهش ۲.۰۷ درصدی داشته است
میزان تولید نورد س��رد: یک میلیون و ۲۰ هزار تن که با 

رشد یک درصدی همراه بوده است.

رشد ۶.۶ درصدی تولید فولاد در چین راهکار دولتی برای افزایش مصرف فولاد در هند

معضل بازار سنگ آهن 
گروه معدن

صنعت فولاد چین و بازار س��نگ آهن که آن 
را تغذی��ه می کند، با سیاس��تی به نظر متناقض 
دس��ت و پنجه نرم می کند که امسال باید تولید 
کمتری داش��ته باش��د حتی اگر تقاضا به لطف 
بس��ته های محرک اقتصادی پس از همه گیری 

کرونا همچنان مطلوب و بالا باشد.
ب��ه گزارش ف��ولاد ایران، چین س��ال ۲۰۲۰ 
ح��دود ۱.۰۵ میلیارد تن ف��ولاد تولید کرد که 
همی��ن امر کمک نمود نرخ س��نگ آهن به اوج 
۱۷۵.۴ دلار برس��د و در طول س��ال رش��د ۷۵ 
درصدی را ثبت نماید. البته تا به امروز نرخ این 
ماده اولیه به کمتر از ۱۶۰ دلار بازگش��ته است. 
ولی دو ماه اس��ت که نرخ بالای ۱۵۰ دلار بوده 
که این عملکردی مطلوب است چرا که نرخ این 
ماده اولیه بین ماه م��ی ۲۰۱۴ تا می ۲۰۱۹ زیر 

۱۰۰ دلار بوده است.
در حال��ی که تولید بالای ف��ولاد چین اثرات 
مثب��ت خود را بر ب��ازار این ماده اولیه داش��ته 
میزان عرضه جهانی س��نگ آهن نیز تحت تاثیر 
عوام��ل مختلفی در برزی��ل دومین صادرکننده 
بزرگ دنیا قرار گرفت از جمله اختلالات ناش��ی 
از همه گی��ری کرونا، تعطیلی معادن، مس��ائل 
ایمن��ی و آتش س��وزی ماه گذش��ته در یکی از 

ترمینال های صادراتی آن.
از طرف��ی اس��ترالیا ب��ه عن��وان بزرگتری��ن 
صادرکننده س��عی داشته عرضه را بالا نگه دارد 
ول��ی برای جب��ران کاهش عرض��ه برزیل کافی 
نبوده و می��زان تقاضای چی��ن را تامین نکرده 

است.

حال س��وال تحلیلگران این است که آیا چین 
واقعا امس��ال تولید ف��ولاد را کاهش می دهد یا 
بس��ته های مح��رک اقتص��ادی ادام��ه دارند و 
مقامات چینی رشد اقتصادی را نسبت به کنترل 
آلودگی هوا و مصرف انرژی در اولویت خود قرار 

می دهند.
آنچ��ه از سیاس��ت های کل��ی چین ب��ه نظر 
می رسد این است که امسال باید ظرفیت تولید 
ف��ولاد و میزان تولید آن را به تعادل برس��انند. 
وزارت صنعت چین دس��امبر اخی��ر اظهارکرده 

که تولید را سال ۲۰۲۱ باید کاهش دهند. ولی 
انجمن آهن و فولاد چین انتظار دارد امس��ال با 
توجه به سیاست های اقتصادی حمایت کننده، 
تقاض��ای فولاد چین بالاتر ب��رود. برای حل این 
معض��ل در مورد چگونگی کاه��ش تولید فولاد 
و همچن��ان تأمین تقاضا، انجم��ن آهن و فولاد 
چین از واردات به عنوان یک راه حل نام می برد. 
یک راه این است که واردات محصولات فولادی 
اصل��ی به وی��ژه بیلت را افزایش دهند تا رش��د 

تقاضا بدون افزایش تولید تامین شود.

اگر چین امس��ال تولید ف��ولاد را محدود کند 
و واردات محص��ولات ف��ولادی را افزایش دهند 
خود به خود شرایط برای کاهش جزیی واردات 
س��نگ آهن به این کش��ور فراهم می شود. ولی 
واردات س��ایر کش��ورها بالا می ماند. اگر چنین 
ش��ود می توان گفت نرخ س��نگ آهن همچنان 
تحت حمایت باقی می ماند چون رش��د تقاضای 
سایر کشورها افت جزیی واردات سنگ آهن به 

چین را جبران می کند.
 درحال حاض��ر نیز نش��انه های��ی از افزایش 

تقاضای س��نگ آهن در سایر کش��ورهای دنیا 
نمایان شده اس��ت. در ژانویه میزان حمل ونقل 
جهانی س��نگ آهن حدود ۱۲۵.۰۸ میلیون تن 
بوده در حالی که در دس��امبر این رقم ۱۲۲.۶۷ 
میلی��ون تن بود. بازار در دوران ش��دت ش��یوع 
کرونا س��ال گذش��ته آمار زیر ۱۲۰ میلیون تن 
در ماه را ثبت کرده بود. از طرفی میزان واردات 
به جی��ن در ژانویه ۹۳.۰۵ میلی��ون تن بود که 
در دسامبر ۸۵.۳۵ میلیون تن ثبت شد. تصویر 
کلی این اس��ت که تقاضای جهانی سنگ آهن 
بالا باقی مانده و هنوز در چین نش��انه جدی از 
کاهش رویت نشده است. هنوز سوالاتی در مورد 
عرضه برزیل هم مطرح است ولی به شدت سال 

۲۰۲۰ نخواهد بود.
حال س��وال این اس��ت آیا ش��رایط فعلی نرخ 
ب��الای ۱۵۰ دلار در هر تن را برای س��نگ آهن 

توجیح می کند؟
تجربه بازار نش��ان داده که جواب منفی است. 
منحن��ی ن��رخ قراردادهای آتی س��نگ آهن در 
بورس س��نگاپور هفته های اخی��ر نزولی بوده و 
قرارداد ۶ ماهه در ۱۳۸.۳۳ دلار نهایی شده در 
حالی که یک ماه قبل ۱۴۶.۴۸ دلار هر تن بود. 
موجودی سنگ آهن بنادر چین نیز پایان ژانویه 
به ۱۲۶.۲ میلیون تن رسیده در حالی که هفته 

نخست ژانویه ۱۲۴.۴۳ میلیون تن بود.
در واقع کلیشه این است که بگوییم بازار کاملا 
متعادل ش��ده است، اما در مورد سنگ آهن این 
یک توصیف مناس��ب به نظر می رسد. حال باید 
دید ماه های آینده چی��ن تولید فولاد را تعدیل 
می کند یا اینکه فولادسازان آن همچنان سخت 

مشغول تولید می مانند.

کاهش ۸.۸ درصدی 
صادارت فولاد در امریکا

صادارت فولاد از امریکا در س��ال ۲۰۲۰ میلادی ۸.۸ 
درصد کاهش داشته است.

به گزارش ایراس��ین، امریکا در س��ال ۲۰۲۰ میلادی 
در مجم��وع ۶ میلیون و ۴۲۸ هزار و ۷۶۰ تن فولاد صادر 
کرده اس��ت.  بر اس��اس اعلام اداره بازرگانی امریکا، این 
میزان صادارت فولاد در مقایس��ه با صادارت فولاد از این 
کشور در سال ۲۰۱۹ میلادی ۸.۸ درصد کاهش داشته 
اس��ت. از لحاظ ارزش مادی نیز، صادارت فولاد امریکا در 
س��ال ۲۰۲۰ به ۸ میلیارد و ۶۵۰ میلیون دلار رسید. در 
س��ال ۲۰۱۹ میلادی ارزش مادی صادرات فولاد امریکا 
۱۰ میلی��ارد و ۵۹۰ میلیون دلار بود. بر همین اس��اس 
در س��ال ۲۰۲۰، امریکا ۳ میلی��ون و ۱۳ هزار و ۱۶۲ تن 
ف��ولاد به کانادا صادر کرده که ۴.۴ درصد کمتر از س��ال 

۲۰۱۹ بوده است.

تلاش فولادکاران انگلیسی 
برای  کاهش هزینه ها

تولید کنندگان فولاد در انگلیس به دنبال آن هس��تند 
تا ب��ا عقد ق��راردادی جدی��د در خص��وص تامین برق، 

هزینه های تولید را کاهش بدهند.
به گزارش ایراس��ین، مش��کل تولید کنندگان فولاد با 

تامین کنندگان انرژی )برق( همچنان ادامه دارد.
قیمت برق در انگلیس در مقایس��ه با سایر کشورهای 
اروپایی بالاتر اس��ت، بطوری که در ۵ سال گذشته تولید 
 کنندگان فولاد در این کشور در مقایسه با تولید کنندگان 
فولاد در سایر کشورهای اروپایی، ۲۵ درصد بیشتر پول 

برق داده اند.
ای��ن ام��ر موجب ش��ده تا نرخ تمام ش��ده ف��ولاد در 
انگلیس بالاتر از س��ایر کشورهای اروپایی باشد و همین 
 امر رقاب��ت را برای تولید کنندگان انگلیس��ی مش��کل 

کرده است.

اخبار
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رئیس کل دادگس��تری خراسان  رضوی گفت: با تلاش های 
صورت گرفته در دس��تگاه قضا مشکل یک معدن سنگ آهن 
در منطقه کوهسرخ خراسان  رضوی حل و فعالیت آن دوباره 

از سر گرفته شد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی دادگس��تری خراس��ان رضوی، 
غلامعلی صادقی افزود: حمایت های حقوقی و قضایی مجموعه 

قضای��ی اس��تان از واحدهای صنعتی منجر به پیش��گیری از 
تعطیل��ی مراکز مختلف تولیدی و جلوگیری از بیکاری تعداد 
قابل توجهی از نیروهای خدوم کار ش��ده  است.وی اضافه کرد: 
معدن سنگ آهن واقع در منطقه کوهسرخ که به لحاظ وجود 
مس��ائل مختلفی به حالت تعطیل درآمده بود با تلاش حوزه 
قضایی، انج��ام بازدیدهای میدانی و اقدام��ات حمایتی لازم 

قانونی به مدار فعالیت بازگشت. رئیس کل دادگستری استان 
خراسان رضوی گفت: امیدواریم اقدامات مثبت صورت گرفته 
در راستای اجرای مفاد س��ند امنیت قضایی ابلاغی از ناحیه 
ریاست قوه قضاییه با محوریت دفاع از حقوق عامه و حمایت 
از کار، تولید، اش��تغال و صنعت در مجموعه قضایی استان با 

قوت استمرار داشته باشد.

فرماندار شهرس��تان کوهس��رخ چندی پی��ش از غیرفعال 
 ب��ودن ح��دود ۸۰ درص��د از مع��ادن این شهرس��تان خبر

داده بود.
شهرس��تان کوهس��رخ ب��ه مرکزی��ت ش��هر ری��وش در 
۲۳۱کیلومت��ری جن��وب غرب مش��هد ۲۵ ه��زار و ۱۴ نفر 

جمعیت و ۲۸ روستا دارد.

مع��اون ام��ور مع��ادن و صنای��ع معدن��ی س��ازمان 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت خراس��ان رض��وی گفت: 
امس��ال ۴۲فقره پروانه بهره برداری معدنی در گس��تره 
۱۹۱.۷۶کیلومترمربع با سرمایه گذاری ۸۷۲ میلیارد و 
۱۰۰ میلی��ون ریال، ذخیره ۳۲ میلی��ون و ۶ هزار تن 
و اس��تخراج اس��می به میزان یک میلی��ون و ۶۴۱ تن 

صادر شد.
محمد توکلی در گفت وگو با ایرنا افزود: بهره برداری از 
معادن جدید در خراسان رضوی زمینه اشتغال ۳۴۰نفر 

را فراهم می کند.
وی تع��داد پروانه های بهره ب��رداری معدنی موجود را 
در خراس��ان رضوی ۹۲۳ فقره با ذخیره ۲.۷۸ میلیارد 
تن اعلام و بیان کرد: حجم استخراج اسمی سالانه این 
معادن ۴۳.۴ میلیون تن، مبلغ سرمایه گذاری ۱۱ هزار 
و ۵۲۹ میلی��ارد ریال و گنجایش اش��تغالزایی آنها ۱۰ 

هزار و ۵۵۰ نفر است.
معاون س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت خراس��ان 
رضوی ادام��ه داد: هم اینک ۳۳۸ فقره گواهی کش��ف 
معتب��ر برای ۳۴۰ میلیون ت��ن ذخیره معدنی با هزینه 
عملیات اکتش��اف ۲۹۱ میلیارد و ۷۰ میلیون ریال در 

این استان وجود دارد.
وی گفت: همچنین امسال ۴هزار میلیارد ریال حقوق 
دولتی از معادن استان دریافت و به حساب خزانه واریز 

شده است. 
توکل��ی ب��ه وج��ود ۴۸۰ مع��دن راک��د و غیرفعال 
در خراس��ان رضوی اش��اره و بیان ک��رد: از زمان ابلاغ 
دس��تورالعمل وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت مبنی 
بر فعال س��ازی مع��ادن راک��د، مزایده ب��رای واگذاری 
۱۰۰مع��دن فل��زی و غیرفل��زی در خراس��ان رضوی 
برگزار ش��د. وی افزود: استقبال خوبی از از این مزایده 

ص��ورت گرف��ت و ۶۶ نف��ر در آن ش��رکت کردند لذا 
مزای��ده برای دیگر معادن راکد باقیمانده در خراس��ان 
 رض��وی ظ��رف بهمن م��اه جاری و اس��فند م��اه آتی 

برگزار می شود. 
معاون س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت خراس��ان 
رضوی، حوزه ماش��ین آلات را مهم ترین مشکل بخش 
معدن در این اس��تان ذکر کرد و گفت: به دلیل فقدان 
تخصیص ارز کافی، واردات ماش��ین آلات بخش معدن 
دچار مش��کل و منج��ر به کمب��ود چنی��ن ابزارهایی 
در فعالیت ه��ای معدن��ی خراس��ان رضوی ش��ده که 
 نی��از ب��ه بکارگی��ری ماش��ین آلات جدی��د را ضروری 

کرده است. 
وی ادام��ه داد: در نتیج��ه افزایش ن��رخ ارز، هزینه 
تامی��ن و نگه��داری ماش��ین آلات بخ��ش مع��دن نیز 
افزای��ش یافت��ه و از س��وی دیگ��ر کمب��ود ابزاره��ای 
 ماش��ینی فعالیت معادن خراسان رضوی را هم کاهش

داده است.
توکلی خواستار چاره اندیشی برای تامین ماشین آلات 
م��ورد نیاز کار در معادن خراس��ان رض��وی با توجه به 
نقش مهم آنها در تولید، س��ودآوری و ارزش افزوده در 

شرایط تحریم، شد.

رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان کرمان میزان 
ذخایر قطعی اکتشاف شده معادن استان را ۵.۸ میلیارد تن اعلام 

کرد.
ب��ه گزراش ایس��نا، مهدی حس��ینی نژاد با بیان اینک��ه در ۲ تا 
۳س��ال اخیر در جنگ اقتصادی به س��ر می بریم، گفت: در برنامه 
 ششم توس��عه ۸.۵ درصد رش��د اقتصادی اس��تان در نظر گرفته

 شده بود.
وی ادامه داد: س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان در برنامه 
توس��عه ای خود ۴۸ درصد رش��د پیش بینی کرده و اکنون رش��د 

۴۷درصد است و تقریبا یک درصد از برنامه عقب هستیم.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن وتجارت اس��تان کرمان تکمیل 
زنجیره های ارزش افزوده را یکی از اقدامات سازمان صنعت، معدن 
و تجارت دانست و بیان کرد: در ۲ سال آینده استان کرمان به غیر 
از آنکه استان معدنی اس��ت به عنوان استان صنعتی نیز شناخته 

خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه صادرات استان با وجود همه شرایط سخت 
اقتصادی بیش از ۲۰ درصد رش��د داشته، تصریح کرد: میزان برق 
مصرفی صنعت اس��تان رش��د بیش از ۲۰ درص��د دارد و احداث 
نیروگاه های برق در کنار واحدهای صنعتی یکی از اقدامات خوب 

در چند سال احیر در استان است.
حس��ینی نژاد با اش��اره به اینکه شهرس��تان س��یرجان از لحاظ 
سرمایه گذاری از استان پیش��ی گرفته است، بیان کرد: رتبه تورم 
ماهانه اس��تان نهم است و باید در این جنگ اقتصادی با همکاری 

یکدیگر شرایط را مدیریت کنیم.
وی بیان کرد: امس��ال ۲۲ درصد از تس��هیلات اختصاص یافته 
را ج��ذب کردیم و مابقی اعتبارات را نتوانس��تیم جذب کنیم این 
 در حالی اس��ت که متوس��ط کش��وری در این زمین��ه ۷۶ درصد 

است.
رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان کرمان میزان 
ذخایر قطعی اکتشاف شده معادن استان را ۵.۸ میلیارد تن اعلام 

کرد و افزود: برای صدور مجوزها به دلیل مواد اولیه و معدنی باید 
محتاط تر پیش رفت. وی بیان کرد: موتور متحرک استان اصفهان، 
کارخانه ذوب آهن اصفهان است به طوری که در اصفهان هر قطعه 
و خدمات��ی که بخواهی��د وجود دارد و این اتفاق می توانس��ت در 
اس��تان کرمان رخ دهد و ما ۲۸ صنعت را در استان دنبال کردیم 
که در ۲ یا ۳ س��ال آینده در اس��تان کرمان نیز این اتفاق خواهد 

افتاد.
حسینی نژاد با اشاره به ظرفیت شورای معادن استان اظهار کرد: 
در سال گذش��ته ۳۴۰ میلیارد تومان برای تکمیل زیرساخت های 

استان از طریق این شورا به استان آوردیم.
وی در ادامه س��خنانش به ن��رخ کالاها در اس��تان عنوان کرد: 
۳۰درصد میزان نیاز گوش��ت مرغ اس��تان از اس��تان های همجوار 
تامین می ش��ود لذا نرخ گوشت مرغ اس��تان وابسته به استان های 
همجوار اس��ت. ما نرخ گوشت مرغ را ۲۰ هزار و ۴۰۰ تومان اعلام 
کردیم بنابراین اس��تان های همجوار گوشت خود را به استان های 

دیگر صادر کردند و ما با کمبود گوشت مرغ مواجه شدیم.
 رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان کرمان عنوان 
کرد: ۲۸ مگا پروژه در قالب کارحانه گندله س��ازی، تولید شمش، 
آهن اسفنجی و... در استان تعریف شده است و پیش بینی می کنیم 
در اف��ق ۱۴۰۰ میزان مصرف آب صنعت اس��تان به ۲۴۰ میلیون 

مترمکعب  برسد.

از سرگیری فعالیت معدن کوهسرخ 

5.۸ میلیارد تن ذخایر معدنی کشف شده در کرمان42 معدن جدید در خراسان رضوی فعال شد

فناوری  قدیمی مانع توسعه معدن انگوران 
گروه معدن

معدن »سرب و روی«، انگوران را به قطب روی 
کش��ور تبدیل کرده است و حتی از کشور ترکیه 
مواد اولیه این صنعت ب��رای فرآوری وارد زنجان 
می ش��ود ولی نبود فناوری سد محکمی در مقابل 

توسعه سرب و روی انگوران است.
به گزارش تسنیم، زیربنای اقتصاد و صنعت هر 
جامعه را معادن تش��کیل می دهند در این زمینه 
چرخه کش��ف، اس��تخراج و فرآوری مواد معدنی 
در همه جوامع از اهمیت بس��یار بالایی برخوردار 
است. خاک کشور ایران یکی از غنی ترین معادن 
عناص��ر مختل��ف اس��ت و در ای��ن زمین��ه هیچ 
کمب��ودی وجود ن��دارد، اگر وجود همین بس��تر 
مناس��ب، همراه با عملکرد و کار مفید باشد قطعا 
زمینه توس��عه و پیش��رفت اقتصادی را به وجود 
آورده و پایه های اقتصادی را محکم تر می کند، بر 
این اساس با توسعه فعالیت های معدنی و فرآوری 
اس��تخراجات ایران هم می تواند مانند کشورهایی 
نظی��ر چی��ن در مقابل تحریم کش��ورهای غربی 

بی تفاوت باشد.
طب��ق گفت��ه کارشناس��ان، مع��ادن می توانند 
جایگزین مناس��بی برای نفت در کشور باشند که 
در نتیجه آن کشور می تواند از جهات مختلف به 
خودکفایی برس��د. با فعال ب��ودن معادن و همراه 
ش��دن اس��تخراجات با فرآوری و بهره برداری از 
مواد اولیه طبیعتا بس��تر مناس��بی برای فعالیت 
ش��اخه صنعتی و تولیدی کش��ور ایجاد می شود 
که نتیج��ه آن ایجاد اش��تغال، رش��د اقتصادی، 
افزای��ش و تکمیل ارزش اف��زوده و زنجیره تولید 
اس��ت. بر این اس��اس این موضوع به هیچ عنوان 
قابل چشم پوش��ی نیس��ت و نیازمند توجه و کار 

مسئولان است.
استان زنجان از لحاظ ش��مار معادن در کشور 
رتبه شش��م را دارد و از نظ��ر دارا بودن معادن با 
عیار بالا به خصوص در س��رب و روی بسیار غنی 
بوده به نحوی که بزرگ ترین معدن سرب و روی 
خاورمیانه و نخس��تین معدن گردش��گری ایران 
در شهرستان ماهنش��ان استان زنجان قرار دارد، 
این معادن حرف اول چرخه اقتصادی اس��تان را 
می زنن��د و درصد بالای��ی از فعالیت های صنعتی 
و درآمد اس��تان در زمینه فعالیت معادن ش��کل 

گرفته است.
معدن انگوران که بزرگ ترین معدن س��رب و 
روی خاورمیانه به ش��مار می رود در بخش روباز 
۸ میلی��ون تن و در بخ��ش زیرزمینی ۴ میلیون 
ت��ن روی با عیار بالا دارد، مع��دن انگوران ازنظر 
عیار بالای فلز محت��وی، از معادن نادر در جهان 
به شمار می رود و استخراجات این معدن در خود 
استان فرآوری می شوند به نحوی که بزرگ ترین 
کارخانه شمش روی خاورمیانه در زنجان مشغول 

به ک��ار اس��ت و حتی م��واد خ��ام از ترکیه برای 
فرآوری وارد اس��تان می ش��وند که همین مسئله 
می��زان ص��ادرات و درآم��د ارزی را افزایش داده 

است.
خاک معدن انگوران از بهترین و باکیفیت ترین 
خاک ه��ای ایران به ش��مار می رود و به واس��طه 
پایی��ن بودن درصد ناخالصی هیچ معدنی توانایی 
رقاب��ت با این معدن را ندارد، این معدن تا به این 
لحظه توانس��ته است مواد اولیه مورد نیاز بیش از 
۸۵ واحد تولیدی در کشور را تأمین کند و بیش 
از ۷۰ درصد س��رب و روی کش��ور از این معدن 
تأمین می ش��ود، علاوه بر آن برای افراد بسیاری 
در منطقه اش��تغال ایجاد ش��ده اس��ت و فعالیت 
این معدن مایه فخر و افتخار مردم منطقه اس��ت 
اما مشکلاتی هم در راس��تای فعالیت این معدن 

دامن گیر منطقه شده است.
اگرچه فعالیت معدن انگوران مزایای بس��یاری 
برای مس��ئولان و اقتص��اد اس��تان دارد اما باید 
ب��ه این نکته نیز توجه ش��ود که باید رس��یدگی 
به اوض��اع منطقه فعالیت معدن ک��اران، وضعیت 
جاده های متصل به معدن و محرومیت روستاهای 
اطراف نیز در دس��تور کار مس��ئولان قرار گیرد و 
گوش��ه ای از درآمد و مزای��ای معدن و این خاک 
غنی که برای مردم همه اس��تان اس��ت نس��یب 

محرومیت زدایی در منطقه شود.
در اکتش�اف و استخراج روش نوینی  �

نداریم
حسن حسینقلی، رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های صنایع و معادن سرب و روی ایران در 
گفت وگو با تس��نیم اظهارکرد: برای معدن سرب 
و روی انگوران در س��ال های گذشته کارشناسان 

خارجی بر اس��اس عیار و تناژ بالا ظرفیت معدن 
را تعیین کردند که اگر بر اس��اس آن سنجش به 
مع��دن نگاه کنیم باید تا به این لحظه ذخیره مد 

نظر تمام می شد.
وی اف��زود: در ح��ال حاظ��ر ام��ا ب��ا توجه به 
ذخی��ره ای ک��ه مان��ده با عی��ار پایین ت��ر معدن 
در ح��ال فعالی��ت اس��ت و مع��دن زیر زمین��ی 
 هم ب��ه تازگ��ی ب��ه مرحله اس��تخراج رس��یده

است.
رئی��س اتحادی��ه صادرکنندگ��ان فرآورده های 
صنایع و معادن س��رب و روی ایران تصریح کرد: 
آن م��وادی ک��ه از مع��دن زیر زمینی اس��تخراج 
می شوند س��ولفوره هس��تند و کاملا متفاوت اند، 
آنها باید ابتدا تبدیل به اکس��ید شوند و بعد قابل 
 اس��تفاده در کارخانجات برای تبدیل به ش��مش 

روی شوند.
وی ب��ا بیان اینکه یک واحد در بافق یزد وجود 
دارد ک��ه تجهیزات م��ورد نیاز برای اس��تفاده از 
مواد س��ولفوره را دارد، گفت: یکی از محصولات 
آنها اس��ید اس��ت و در نهایت ش��مش نیز تولید 
می کنند اما چون اسید خیلی ارزان شده است در 
نتیجه برای ش��رکت سرب و روی بافق هم صرفه 

اقتصادی ندارد که از آن سولفوره استفاده کند.
حسینقلی با اش��اره به بحث فناوری های نوین 
و فناوری ه��ای جدید خاطرنش��ان کرد: در بحث 
اکتشاف و اس��تخراج روش نوینی نداریم و برای 
همان روش های قدیمی هم متاس��فانه امکانات و 
ماش��ین آلات وجود ندارد. به تازگی بخشنامه ای 
هم صادر ش��ده اس��ت که گمرک اج��ازه واردات 
ماش��ین آلات ندارد، در واقع فناوری نو پیشکش 
ما، همون فناوری سنتی و قدیمی هم اجازه ورود 

ن��دارد و ما نمی دانیم معادن بدون ماش��ین آلات 
چگونه باید کار کنند.

ناص��ر فغعوری، رئیس س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان زنجان در گفت وگو با تس��نیم 
اظهارکرد: اس��تان زنجان از نظر معادن س��رب و 
روی ظرفیت بی نظیری دارد، عیار روی معادن ما 
بین شش درصد تا ۱۰ درصد است ولی گاها عیار 
۴۴ درصد هم که خود نوعی کنس��انتره است در 

این معدن وجود داشته است.
وی با اش��اره به اینکه بیش از ۹۰ درصد سرب 
اولیه کش��ور و بیش از ۷۵ درصد روی مورد نیاز، 
در اس��تان زنجان تولید می ش��ود، گفت: ظرفیت 
بالای معدن و فعالی��ت واحدهای فرآوری میزان 
صادرات و واردات استان را نیز افزایش داده است.

خام فروشی نداریم �
رض��ا درگاه��ی، رئی��س اداره صنای��ع معدنی 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان زنجان 
در گفت وگو با تسنیم اظهارکرد: در راستای قطع 
وابس��تگی ب��ه درآمدهای نفت��ی و تحقق اهداف 
اقتصاد مقاومتی، یکی از راهکارهای مهم هدایت 
سرمایه گذاری به س��مت ایجاد واحدهای صنایع 
معدن��ی و جلوگیری از خام فروش��ی مواد معدنی 
است. استان زنجان جزء ۱۰ استان معدنی کشور 
اس��ت و در حدود ۳۴۰ فق��ره پروانه بهره برداری 

معدنی در استان صادر شده است. 
وی ب��ا بی��ان اینک��ه ۷۹ فق��ره مج��وز پروانه 
بهره برداری در زمینه ش��مش روی فرآورده های 
آهن و کنس��انتره س��رب و روی است، گفت: در 
خص��وص واحدهای فرآوری آه��ن درحال حاضر 
۳واح��د با ظرفی��ت ی��ک میلی��ون و ۹۰۰هزار 
 ت��ن در اس��تان زنج��ان مش��غول ب��ه فعالی��ت 

هس��تند. رئی��س اداره صنای��ع معدنی س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان زنجان با اش��اره 
ب��ه اینک��ه ظرفیت اس��تخراج مع��ادن زنجان را 
ی��ک میلیون و ۳۰۰ هزار اس��ت، افزود: این آمار 
استخراج نشان می دهد خام فروشی در این حوزه 

انجام نمی گیرد. 
وی تصری��ح کرد: واحده��ای تولید کننده روی 
برای تهیه و تأمین قس��متی از ماده معدنی خود 
علاوه بر این که از سهمیه معدن انگوران استفاده 
می کنند نس��بت به واردات از کش��ورهای ترکیه 

اقدام می کنند.
ب��ا این اوصاف در حالی که وجود این س��رمایه 
مل��ی و خاک غن��ی برای زنجان بس��یار پرخیر و 
برکت و ارزشمند است و سبب غرور در خاورمیانه 
شده اس��ت باید این نکته در نظر گرفته شود که 
در حوزه معادن به طور کلی س��ختگیری ها و نبود 
همکاری ارگان های مختلف تبدیل به سد بزرگی 
برای فعالیت  س��رمایه گذاران و معدن داران شده 
اس��ت و اگر این مس��ائل مطرح نباشند در حوزه 
ایجاد اش��تغال و تکمی��ل زنجی��ره تولید تحول 

بزرگی رخ خواهد داد.
امیدواریم مسئولان زنجانی با هم افزایی بتوانند 
ب��ا جذب س��رمایه گذاران حوزه مع��دن از نهایت 
ظرفیت این منطقه اس��تفاده کنن��د و نهایتا این 
همکاری خوب مسئولان زنجانی به آبادانی استان 

زنجان ختم شود.
در پایان دوباره س��وال می ش��ود آیا مسئولان 
زنج��ان می توانند از تم��ام ظرفیت این معدن در 
راستای آبادانی استان استفاده کنند؟ نتایج خوب 
این همکاری چه زمانی برای ش��هروندان زنجانی 

آشکار و نمایان خواهد شد؟

تولید آلومینیوم 
مسجدسلیمان به ۱۱ هزار 

تن خواهد رسید
رئی��س بنیاد مس��تضعفان گف��ت: تولید س��الانه 
کارخان��ه آلومینیوم س��ازی کاوه مسجدس��لیمان با 
 سرمایه گذاری جدید از ۶هزار تن فعلی به ۱۱هزار تن 

خواهد رسید.
ب��ه گ��زارش ایرنا، س��یدپرویز فتاح با بی��ان اینکه 
برخ��ی تولیدات این واحد صنعتی در کش��ور منحصر 
به فرد اس��ت و تاکنون هفت هزار و ۵۰۰میلیارد ریال 
س��رمایه گذاری در آن ش��ده افزود: بنیاد مستضعفان 
آمادگی دارد س��رمایه گذاری جدیدی با هدف بهبود 
تولید و افزایش س��طح اش��تغال برای نیروهای بومی 
تحصیل کرده منطقه در این واحد صنعتی انجام دهد.

وی با بیان اینکه زیرس��اخت های این واحد صنعتی 
نظی��ر آب، برق، ارتباطات، گاز، زمین و از همه مهم تر 
نی��روی متخصص تحصیل کرده بومی در این منطقه 
صنعت��ی که بین مسجدس��لیمان و لالی واقع ش��ده 
اس��ت موجود است گفت: امس��ال وضعیت تولید این 
مجموعه صنعتی بهتر ش��ده و بنیاد مستضعفان برای 
توس��عه ای��ن واحد صنعتی که هم اکن��ون ۶۵نفر در 
۲نوبت مشغول کار هستند برنامه مشخص و مدونی با 
همراهی مس��ئولان استانی و محلی طراحی و اجرایی 

خواهد کرد.
رئیس بنیاد مس��تضعفان افزود: همه مواد اولیه این 
واحد صنعتی در داخل کشور تامین می شود و جوانان 
مبتکر و خلاق این کارخانه همه قطعات مهم کارخانه 

را طراحی و ساخته اند.  
وی آمادگ��ی بنی��اد مس��تضعفان را ب��رای بهبود 
نقدینگی و سرمایه درگردش کارخانه آلومینیوم کاوه 
مسجدس��لیمان اعلام کرد و ادامه داد: خوش��بختانه 
حق��وق کارکنان این کارخانه به موقع پرداخت ش��ده 
و کارخانه نیز در حال پرداخت اقس��اط بانکی از محل 

درآمد و فروش تولیدات است.
فت��اح ابراز امیدواری کرد بنیاد مس��تضعفان بتواند 
با س��رمایه گذاری جدیدی ک��ه در این واحد صنعتی 
انجام خواهد داد، در کنار مجتمع صنایع پتروش��یمی 
مسجدس��لیمان که در شرف بهره برداری نهایی است 
در توس��عه این منطقه مس��تعد و باظرفیت نقش ایفا 

کند.

 ریشه غیرفعال شدن 
برخی معادن 

معاون برنامه ریزی و توس��عه ش��رکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ای��ران )ایمیدرو( یکی از دلایل غیرفعال 
ش��دن برخی معادن را در فرآوری نشدن مواد معدنی 
دانس��ت و گفت: یکی از اهداف ما شناسایی مشکلات 
اینگونه معادن هس��ت تا بتوان با حل مشکلات آنها را 

دوباره فعال کرد.
به گزارش ایرنا، خدایار کریم نژاد در حاشیه بازدید 
از کارخان��ه پخ��ت آهک و دولومی��ت کرمان و معدن 
سنگ آهک چترود شرکت گسترش و نوسازی معادن 
خاورمیان��ه )ممرادکو( گفت: با توجه به دیدگاه دولت 
ک��ه بای��د از ظرفیت های بخش خصوص��ی در عرصه 
صنعت��ی و معدنی در جهت ایجاد اش��تغال اس��تفاده 
ک��رد از هی��چ کمکی به صنعت و معدن کش��ور دریغ 

نمی کنیم و بخش خصوصی را حمایت می کنیم.
وی اف��زود: باید توزیعی عادلانه در ثروت ملی برای 
همگ��ان در جامعه وجود داش��ته باش��د و دولت باید 
ب��ه مناطق کمتر توس��عه یافته ای از جمله لرس��تان، 
چهارمحال بختیاری، سیستان و بلوچستان و خراسان 
جنوبی که فعالیت معدنی کمتری دارند یا معادن آنها 

غیرفعال شده است توجه بیشتری داشته باشد.
کریم ن��ژاد همچنی��ن ابرازکرد: با توجه به ش��رایط 
معادن و مش��کلات آن در س��طح کش��ور به خصوص 
در اس��تان های مح��روم ک��ه معادن فل��زی ندارند و 
بیش��تر معادن آنها آهک اس��ت باید بیش��تر در این 
ح��وزه فعالی��ت کنیم ک��ه البت��ه کارهای��ی در این 
خصوص در حال انجام اس��ت که باعث افزایش رش��د 
اقتصادی این مناطق می ش��ود. وی با اش��اره به اینکه 
طبس زغ��ال خوبی را دارد اف��زود: محصول زغال به 
دلیل کک س��ازی های فعالی که وج��ود دارد یکی از 
نیازهای مهم میدکو می باش��د و اگر کک ظرفیت کار 
نکند سیس��تم س��لول های باتری آن با توجه به تغییر 
رژی��م های��ی که اتفاق می افتد خراب می ش��ود و این 
بدترین معضل کک س��ازی هاس��ت که باعث می شود 
کل س��لول های باتری به م��رور زمان از بین رفته و از 
 رده خارج شوند و سرمایه گذاری مجدد در این زمینه 

شکل گیرد.  
الیاس ایران نژاد مدیرعامل ش��رکت ممرادکو نیز در 
این بازدید هم گفت: میدکو قدم بزرگی را در توسعه و 
پیشرفت و اشتغالزایی در مناطق کرمان برداشته است 
و در کنار این خدمات به انجام مسئولیت اجتماعی در 

مناطق محروم نیز نگاه ویژه ای داشته است.
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مدیرعامل مجتمع فولاد خراس��ان با حضور در نشس��ت 
»س��تاد اقتصاد مقاومتی شهرس��تان فیروزه« ضمن تاکید 
بر ایفای مس��ئولیت اجتماعی مجتمع در حمایت از مشاغل 
بومی و ارتقای کیفیت تولید روس��تایی، 2 دستگاه پیشرفته 
تش��خیصی دامپزشکی را به مرکز تخصصی دام فیروزه اهدا 

کرد.
به گزارش روابط  عمومی فولاد خراس��ان، در این نشس��ت 
که با حضور کس��ری غفوری، مدیرعامل فولاد خراس��ان و 
سردار سلیمانی فرمانده تیپ مستقل زرهی 2١ امام رضا)ع( 
در بع��داز ظه��ر ١۹ بهمن ماه ١۳۹۹ مصادف با هش��تمین 
روز از دهه فجر در فرمانداری فیروزه برگزار ش��د، 2دستگاه 
پیش��رفته سونوگرافی و لاپراسکوپی که به مبلغ 2/5میلیارد 
ریال خریداری شده توسط فولاد خراسان برای تجهیز مرکز 
تخصصی دام سبک شهرستان تحویل فرمانداری فیروزه شد.
مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان در این مراسم با تبریک 
دهه فجر انقلاب اسلامی و میلاد حضرت زهرا)س( گفت: از 
حضور در مراسمی که نتیجه آن به طور مستقیم به مردم  و 
به خصوص روستاهای محروم فیروزه مرتبط می شود بسیار 

خوشحال هستم.
به گفته کس��ری غفوری که همان ط��ور که چرخ صنعت 
منطقه را می چرخانیم، وظیفه داریم مس��ئولیت های خود را 
نسبت به جامعه پیرامون انجام دهیم، افزود: درخواست های 
مختلف��ی از فولاد خراس��ان به عنوان »معی��ن اقتصادی « 
نیش��ابور و فیروزه می ش��ود که نیازمند اولویت بندی است 
و طبع��ا مواردی را که اساس��ی تر و مبتنی  بر دانش و اصول 

علمی باشد در اولویت قرار دارد.
وی افزود: معیش��ت ۸۰ درصد اهالی شهر فیروزه و روستا 
از راه دام��داری می گ��ذرد. 2ماه پیش در جلس��ه ای که با 

مدی��ران و متخصصین حوزه دام و کش��اورزی شهرس��تان، 
موضوع نیاز به تجهیزات تشخیصی و درمانی لاپراسکوپی و 
سونوگرافی مطرح شد و توضیحات متخصصین مبنی بر نیاز 
به این دس��تگاه ها برای اجرای طرح ارتقای بهره وری، علمی 

و قابل توجه بود.
مدیرعامل فولاد خراس��ان با بیان اینکه اقدامات مناسبی 
از س��وی فرمانداری فیروزه در روستای رشید آباد به عنوان 
مرک��ز پایلوت این طرح صورت گرفته، افزود: ما نیز در کنار 
تم��ام اهالی روس��تاهای مجاور مجتمع ب��ه خصوص مردم 
روستای رش��ید آباد قرار داریم و امیدواریم بتوانیم آن را به 

عنوان یک الگوی قابل ارائه در کشور معرفی کنیم.
غف��وری با بی��ان اینکه من خ��ودم را یک نیش��ابوری و 
فی��روزه ای می دانم و برای آن تلاش می کنم، افزود: اگر  ادعا 
می کنیم که س��ومین قطب فولاد سازی کشور هستیم، باید 
ب��دون منت فضایی ایجاد کنیم که پرس��نل و افرادی که به 
صورت مستقیم و غیر مس��تقیم با این مجتمع ارتباط دارند 
همگام با ما رش��د کنند و در همین راس��تا س��عی کرده ایم 
هر هفته یک اقدام تاثیرگذار در بخش های مختلف داش��ته 

باشیم.
وی   ب��ا اش��اره به اقدام��ات هفته گذش��ته مجتمع فولاد 
خراسان در راستای توانمند س��ازی چند مجموعه در حوزه 
آموزش و پرورش، س��ازمان بهزیس��تی و مراکز ترک اعتیاد 
خاطر نش��ان ک��رد: در حوزه ورزش��ی کمک ه��ای نقدی به 
مجموعه های ورزشی داشته ایم و به بحث تیم داری حرفه ای 
ورود پی��دا کرده ای��م که پ��س از تیم بزرگس��الان، والیبال 
شهرستان تیم های جوانان و نوجوان این رشته را راه اندازی 
کرده و در سایر رش��ته های ورزشی نیز ان شاء الله ورود پیدا 

خواهیم کرد.

فرمان��دار فیروزه نیز در این  مراس��م گفت: در دوره جدید 
مدیریت مجتمع فولاد خراسان اقدامات درخشانی در حوزه 
ایفای مسئولیت های اجتماعی این مجتمع به عنوان »معین 
اقتصادی« فیروزه انجام شده و همکاری های موثری در قالب 

طرح های علمی و کارشناسی شده شکل گرفته است.
ابوالفضل حکیم پور با بیان اینکه بیش از ۸۰ درصد مردم 
فیروزه دامدار هس��تند افزود: متاس��فانه به دلیل بهره وری 
پایین دامداری سنتی در فیروزه نه تنها دامداری برای مردم 
س��ودمند نبوده بلکه هزینه هایی نیز در پی داش��ته که برای 
حل این مش��کل با همکاری مجتمع فولاد خراس��ان »طرح 

ارتقای بهره وری دام سبک« در فیروزه محقق شد.
وی یادآور شد: در اجرای طرح ارتقای بهره وری دام سبک 
دوره های آموزشی و توجیهی برای روستائیان داوطلب انجام 
و این طرح وارد فاز اجرایی شد و در مرحله دوم با مساعدت 
مدیرعامل مجتمع خراس��ان امکان تجهی��ز مرکز تحقیقی 
و تخصصی دام شهرس��تان فراهم ش��د. با اجرای این طرح 
شهرستان فیروزه تبدیل به »قطب اصلاح نژاد دام«  می شود 
و ش��اهد تحولی عظیم در معیش��ت خانواده های روستایی 
خواهیم بود و از هم اکنون چندین روس��تای دیگر متقاضی 

اجرای این طرح هستند و در نوبت قرار گرفته اند.
فرمان��دار فی��روزه گفت: همزم��ان با اج��رای این طرح ، 
دوره ه��ای افزایش مهارت های رفتاری برای توانمندس��ازی 
زنان هم برگزار می ش��ود و یادآور ش��د: ایجاد اشتغال برای 
بانوان سرپرس��ت خانوار با راه ان��دازی »کارگاه تولید دوخت 
لباس کار صنعتی«، احداث »ش��هرک مس��کونی فولاد« با 
س��رمایه گذاری  مجتمع که تعیی��ن و جانمایی زمین آن در 
سفر اخیر اس��تاندار به اتمام رس��ید، ایجاد »بزرگترین باغ 
گیاه��ان داروئی ایران« در محل باغ نش��اط فیروزه از دیگر 

موضوعاتی اس��ت که در اج��رای آن از حمایت های مجتمع 
فولاد خراسان استفاده می کنیم.

وی از کمک ه��ای ف��ولاد خراس��ان در اح��داث یادب��ود 
گلزار ش��هدای گمنام فیروزه، اهدای بس��ته های معیشتی و 
بهداش��تی در دوران ش��یوع کرونا، کمک به افزایش تعداد 
تخت های بیمارس��تانی و اه��دای 25 تبلت به دانش آموزان 

فیروزه قدردانی کرد.
گفتن��ی اس��ت فرمان��ده تیپ 2١ ام��ام رض��ا)ع( در این 
نشس��ت ضمن قدردانی از حمایت ه��ای مدیرعامل مجتمع 
فولاد خراس��ان از ارتقای بهره وری مش��اغل بومی، رویکرد 
مس��ئولیت پذیرانه فولاد را نس��بت به توانمندسازی جامعه 

پیرامونی ارزشمند توصیف کرد.
س��ردار حس��ین س��لیمانی با بیان اینکه مدی��ران فولاد 
خراس��ان واقعا نگاه بس��یار خوب��ی به منطق��ه دارند افزود: 
اقدام��ات اقتص��ادی و محرومیت زدایی ک��ه این  مجمتع در 
منطقه انجام می دهد بس��یاری از معضلات امنیتی را از بین 

می برد.
وی خاطرنش��ان کرد: تاثی��ر اهدا به موقع دس��تگاه های 
پیش��رفته ای که امروز مجتمع فولاد خراس��ان در راس��تای 
افزایش و بهره وری دام س��بک به مردم فیروزه را می توانیم 

ظرف چند ماه آینده در منطقه مشاهده کنیم.
سردار سلیمانی با اش��اره به تاکیدات مقام معظم رهبری 
به اقتصاد مقاومتی و نامگذاری امس��ال به نام جهش تولید 
افزود: پروژه س��نگان خواف توسط غفوری مدیریت جوان و 
پرتلاش فولاد با وجود تحریم های ظالمانه درحال احیا شدن 
است و سایر اقدامات صورت گرفته در مجتمع نشان  دهنده 
عملکرد مثبت در س��ال جهش تولید است که ما ثمرات آن 

را در زمینه های مختلف شهرستان شاهد هستیم.

حمایت فولاد خراسان از مشاغل بومی

کاهشسوددهیفولادیها
در بررسی حذف یارانه برق فولادسازان پیش بینی شد 

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

چندی اس��ت صحبت هایی مبنی بر آزاد ش��دن ن��رخ برق صنایع 
ف��ولاد و محاس��به نرخ آن براس��اس فوب خلیج فارس مطرح ش��ده 
اس��ت. این موضوع در کمیس��یون تلفیق مجلس شورای اسلامی به 
تصویب رس��یده و بای��د در صحن علنی مجلس نیز تصویب ش��ود. 
انتظار می رود با حذف یارانه های انرژی ش��رکت های فولادی، درآمد 
۷هزار میلیارد تومانی نصیب صنعت برق کش��ور شود و امید می رود 
ای��ن اقدام به توس��عه صنعت برق منجر ش��ود. با ای��ن وجود، طرح 
یاد ش��ده بدون تردید با مخالفت فولادس��ازان کش��ور همراه خواهد 
شد. فولادس��ازی در رده صنایع انرژی بر کش��ور قرار دارد؛ بنابراین 

آزاد ش��دن نرخ برق صنایع فولاد می تواند به تغییر در حاش��یه سود 
ش��رکت های فولادی منجر شود. در ادامه حتی باید منتظر اعتراض 
سهامداران ش��رکت های فولادی نیز باشیم. در چنین شرایطی رشد 
ن��رخ مقطعی ف��ولاد در بازار در س��ایه افزایش نرخ تمام ش��ده این 
محص��ول نیز دور از ذهن نیس��ت. با این وجود، ای��ن اقدام می تواند 
نقاط قوتی برای صنعت فولاد به همراه داش��ته باش��د؛ ازجمله آنکه 
دیگر دولت نمی تواند به بهان��ه امتیازهایی که در اختیار این صنایع 
قرار می دهد، اقدام به نرخ گذاری دس��توری فولاد کند. البته صنایع 
متع��دد دیگ��ری نیز در عین مصرف بالای ب��رق از مزیت برق ارزان 
در مس��یر تولید خود بهره مند هستند؛ بنابراین می توان امیدوار بود 
 که طرح یادش��ده مقدمه ای برای حذف یارانه انرژی در سایر صنایع 

انرژی بر باشد. 

حدود یک س��ال و نیم پی��ش یعنی در مرداد ۹۸، 
ش��اهد توافقات درباره سیاست های وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت برای زنجی��ره ف��ولاد بودیم. اما 
وزارتخان��ه به این توافقات پایبند نماند و در مهر ماه 
سال گذشته دس��تورات حاکم بر این زنجیره را لغو 
ک��رد و عوارض صادرات س��نگ آه��ن را 25 درصد 
افزایش داد. این سیاس��ت ب��ه کاهش و حتی توقف 
صادرات س��نگ آهن منجر ش��د. توافقات یادش��ده 
ب��رای اعمال عوارض 25 درصدی بر صادرات خارج 
از برنامه ری��زی فع��الان صنع��ت س��نگ آهن بود و 

ضررهای بسیاری را به آنها تحمیل کرد. 
همین تغییر مداوم قوانین و سیاس��ت های حاکم 
بر زنجیره فولاد یکی از مهم ترین دلایلی اس��ت که 
س��رمایه کافی به بخ��ش معدن جذب نمی ش��ود؛ 
درنتیجه ش��اهد افت ۳۴ درصدی س��رمایه گذاری 
در بخش معادن س��نگ آهن هس��تیم. افت یادشده 
قابل توج��ه و ب��ه منزله هش��داری در زمینه کمبود 
احتمالی مواد اولیه تولید فولاد در س��ال های آینده 

است. 
فقط در یک حالت اعتماد به این حوزه برمی گردد 
و زمینه آش��تی دوباره میان سرمایه گذاران با بخش 

معدن و ذخایر سنگ آهن فراهم می شود. 
ب��رای بازگش��ت مجدد س��رمایه به ای��ن حوزه از 
متولی��ان ام��ر انتظار م��ی رود موضوع های��ی مانند 
اکتش��اف، نوسازی تجهیزات، ماشین آلات و ارتقای 
فن��اوری در صنایع معدن��ی را پیگیری کنند. بدون 
تردید چنانچه این اهداف اجرایی نش��ود شاهد وارد 

آمدن خسارت به بخش معدن خواهیم بود. 
در ادامه باید خاطرنش��ان ک��رد که فعالان بخش 
معدن در طول چند س��ال گذش��ته نس��بت به نرخ 
ارزان س��نگ آهن در مقایسه با نرخ این محصول در 
بازار جهانی گلایه داشتند. اما وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت نس��بت به این چالش تعل��ل به خرج داد. 
در چنین ش��رایطی این موضوع موردتوجه برخی از 
س��ازمان ها که در خ��ارج از حوزه وزارتخانه و بخش 
تولید هستند، قرار گرفت. به عنوان مثال، نمایندگان 
مجلس شورای اس��لامی با مشاهده این تعلل اقدام 
ب��ه ارائه راهکاری برای این چالش ها کردند. در واقع 
ضع��ف وزارت صنعت، مع��دن و تجارت زمینه ورود 
مجلسی ها را به این حوزه فراهم کرد. اگر وزارتخانه 
تصمیم گیری ه��ای خود را به موق��ع انجام می داد و 
تصمیمات درس��تی اتخاذ می کرد، ع��لاوه بر اینکه 
خسارتی بر ما تحمیل نمی شد؛ لازم نبود مجلس به 

مسائل کوچکی مانند تنظیم بازار ورود کند. 
مجلس 2 وظیفه دارد؛ نظارت و ریل گذاری قوانین 
در رده های بالاتر. اگر مجلس تا این حد وارد مسائل 
جزئی بازار، قیمت گذاری و نحوه عرضه فولاد ش��ود، 

در آینده بازهم خسارت های آن را خواهیم دید. 
بنابرای��ن انتظار م��ی رود پیش از پای��ان فعالیت 
دولت دوازدهم، باید تصمیم مشترکی میان مجلس، 
دولت و بخش تولید )بخش خصوصی( اتخاذ ش��ود. 
راهکاری که دس��ت کم 5 سال تداوم داشته باشد تا 
بدین ترتیب زمینه بازگش��ت س��رمایه به این حوزه 

فراهم و کمبودها برطرف شود.
فعالی��ت در حوزه س��نگ آهن به ش��دت نیازمند 
پول های زنده و فعال است. ماشین آلات و تجهیزات 
نوی��ن نیز از دیگر ضروریات برای تداوم فعالیت های 
معدنی هستند اما درحال حاضر در تامین تجهیزات 

و ماشین آلات جدید با مشکل روبه رو هستیم. 
برخ��ی از ای��ن کمبودها از دلایل داخلی نش��ات 
می گی��رد؛ بدی��ن معدن��ی ک��ه قوانین مان��ع ورود 
تجهیزات ش��ده اند. از سیاست گذاران انتظار می رود 
موانع داخلی را در س��ریع ترین زمان ممکن برطرف 
کنن��د. بخش دیگری از ای��ن کمبودها نیز از تحریم 

نشات می گیرد. 
باید به این نکته توجه کنیم که آیا بایدن به برجام 
برمی گردد یا خیر. تمام بخش های کش��ور از جمله 
سیاس��ی و اقتصادی با ش��ک و تردید به این قضیه 
نگاه می کند ک��ه آیا تغییر معناداری رخ خواهد داد 

یا خیر؟ 
بس��یاری از شرکت های تامین کننده ماشین آلات 
و ش��رکت های تامین کننده فناوری به علت تحریم، 
ارتباط با ما را قطع کردند. در این ش��رایط، هرگونه 
تغیی��ری حت��ی در حد 2۰ ی��ا ۳۰ درصد؛ بس��یار 
تاثیرگ��ذار خواه��د ب��ود؛ بنابراین امید م��ی رود با 
تغیی��ر سیاس��ت های داخلی و خارجی ش��اهد رفع 
 چالش ه��ای این حلق��ه مهم و اثرگ��ذار در زنجیره

 فولاد باشیم. 

یادداشت

 مهرداد اکبریان
  رئیس انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان سنگ آهن 

زنگ خطر توقف تولید

سخن پایانیخبر خوب حذف رانت

س��یدرضا شهرس��تانی، عض��و هیات مدی��ره انجمن 
تولیدکنندگ��ان ف��ولاد ای��ران در گفت وگو ب��ا »روزگار 
معدن« حذف یارانه  برق ش��رکت های فولادی را اقدامی 
نادرس��ت دانس��ت و افزود: برای اف��ق ١۴۰۴ تولید 55 
میلیون تن فولاد هدف گذاری ش��ده و خوش��بختانه تا 
اینجای مسیر خوب پیش رفته ایم؛ اما چنانچه قرار باشد 
هر روز س��دی تازه در مسیر توس��عه این صنعت ایجاد 
ش��ود، نباید به تحقق اهداف توس��عه ای در این صنعت 

امیدوار باشیم.
وی در ادامه افزود: صنعت فولاد در کش��ور ما بر پایه 
بهره گی��ری از منابع غنی معدنی و انرژی ش��کل گرفته 
اس��ت. تولید ف��ولاد با بهره گیری از ای��ن منابع به منزله 
ارزش آفرینی، توسعه اقتصادی و اشتغالزایی است. حال 
چنانچه هر روز به بهانه ای مانعی تازه در مس��یر فعالیت 
این صنایع ایجاد شود، نباید به تداوم تولید و توسعه در 

این صنعت امید چندانی داشت. 
عضو هی��ات مدیره انجم��ن تولیدکنندگ��ان فولاد با 
اش��اره به س��هم قابل توجه ش��رکت های فولادی از کل 
ارزش ب��ازار ب��ورس و اوراق بهادار کش��ور گفت: بدون 
تردید چنی��ن اقدامات غیرکارشناس��ی تاثیر خود را بر 
بازار س��هام نیز خواهد گذاش��ت و زمینه متضرر شدن 
بخش��ی از مردم را فراهم می کند. علاوه بر این، ش��اهد 

تاثیر منفی آن بر عملکرد فولاسازان و کاهش 
 درآمدزای��ی آنه��ا و در ادامه افت س��ودآوری 

خواهیم بود.
سدی تازه در مسیر تولید �

شهرس��تانی در ادام��ه اف��زود: بس��یاری از 
فولادسازان فعالیت خود را بر مبنای بهره گیری 
از ظرفیت های انرژی در کش��ور آغاز کرده اند؛ 

بنابرای��ن نمی توان در نیمه راه به یکباره سیاس��ت ها را 
تغییر داد و نسبت به تاثیر آن بر عملکرد فولادسازان نیز 
بی تف��اوت بود. در همین حال باید خاطرنش��ان کرد که 
کشور در طول س��ال های گذشته با چالش های اساسی 
 روب��ه رو بوده که عملکرد فولادس��ازان را تحت تاثیر قرار 

داده است.
 به عنوان مثال، تحریم ها و محدودیت های بین المللی 
همچون سدی در مسیر فعالیت فولادسازان قرار گرفته 
اس��ت. صنعت فولاد ایران در 2 س��ال گذش��ته بارها از 
س��وی ایالات متحده تحریم ش��ده و همین موضوع نیز 
ضرباتی را به این صنعت وارد و تداوم فعالیت آن را بیش 

از پیش دشوار کرده است. 
در ای��ن می��ان، وجود ان��واع بروکراس��ی های اداری، 
تغییر مداوم قوانین، نابس��امانی های اقتصادی حاکم بر 
کش��ور و.... نیز از دیگر مواردی هس��تند که چالش های 

حاکم ب��ر این حوزه را بی��ش از پیش افزایش 
می دهد. در چنین شرایطی از سیاست گذاران 
انتظار نمی رود دش��واری های موجود در مسیر 
فعالیت صنایع معدنی و به ویژه فولاد را نادیده 
بگیرند و بدین ترتیب روند تولید و فعالیت آنها 

را دشوارتر کنند. 
ای��ن فع��ال صنعت ف��ولاد اف��زود: چنانچه 
امتیازهای وابس��ته به منابع انرژی حذف شود، صاحبان 
س��رمایه با چه امیدی ب��ه فعالیت خ��ود در اران ادامه 
بدهن��د؟ ب��دون تردی��د این دس��ت اقدام��ات فقط به 
خروج س��رمایه از کش��ور و انتقال آن به سایر کشورها 
منجر می ش��ود. در چنین ش��رایطی صاحبان س��رمایه 
ترجی��ح می دهن��د، فعالیت خود را به س��ایر کش��ورها 
منتقل کنند؛ بنابراین این سیاس��ت ها نه تنها در نهایت 
نتای��ج مثبتی را برای اقتصاد کش��ور به دنب��ال نخواهد 
داش��ت، بلکه به خ��روج بخش قابل توجهی از س��رمایه 
از صنع��ت ف��ولاد منجر می ش��ود و در ادامه ش��اهد از 
 بی��ن رفت��ن موقعیت های ش��غلی متعددی در کش��ور 

خواهیم بود.
انعکاس به بازار فولاد �

شهرستانی با اشاره به طرح هایی مبنی بر افزایش نرخ 
مواد اولیه فولادس��ازان )شامل س��نگ آهن، کنسانتره، 

گندل��ه و آه��ن اس��فنجی( گف��ت: بدین ترتی��ب تمام 
مزیت ه��ای موجود برای فعالیت صنایع فولادی کش��ور 

حذف می شود و تنها مشکلات باقی خواهد ماند. 
صنعتگران در شرایط تحریمی امکان ورود تجهیزات، 
قطع��ات یدک��ی و... را ن��دارد؛ در همین ح��ال ناچارند 
محصول خود را به دلیل محدودیت های یادشده پایین تر 
از نرخ جهانی به فروش برس��اند و هزینه مضاعفی برای 
انتقال پول بپردازند؛ حال با سخت تر شدن شرایط تولید 
در داخل کشور، امکان تداوم فعالیت از آنها سلب خواهد 
شد. به علاوه آنکه از رقابت پذیری صنایع فولاد در سطح 

جهانی نیز کاسته می شود. 
عضو هیات مدی��ره انجمن تولیدکنندگ��ان فولاد در 
پایان افزود: علاوه بر تمام موارد یادش��ده با آزاد ش��دن 
نرخ برق صنایع فولاد شاهد رشد هزینه تمام شده تولید 

این محصول خواهیم بود. 
از  بس��یاری  ب��رای  تولی��د  ش��رایطی،  چنی��ن  در 
مجموعه ه��ای خصوصی و کوچک دیگر صرفه اقتصادی 
نخواهد داش��ت؛ بنابرای��ن برخی از ای��ن واحدها ناچار 
خواهند ب��ود، فعالیت خود را متوق��ف کنند. در همین 
حال از میزان سوددهی مجموعه های بزرگ فولادی نیز 
 کاس��ته می شود و تاثیر این موارد به بازار فولاد منعکس

خواهد شد.

در  اقتص��ادی  کارش��ناس  س��لطانی،  احس��ان 
گفت وگو ب��ا »روزگ��ار معدن« ح��ذف یارانه های 
انرژی ش��رکت های فولادی را مثبت ارزیابی کرد و 
افزود: بررسی عملکرد فولادسازان ایرانی و مقایسه 
آن با س��ایر شرکت های فولادس��از بزرگ و موفق 
جهان حکایت از آن دارد که نسبت سود به درآمد 
عملیاتی فولادس��ازان ایرانی به مراتب بالاتر است. 

نس��بت سود به درآمد عملیاتی فولادسازان بزرگ جهان بین 
5 تا ١۰ درصد برآورد می شود. هرچند در مواردی این رقم به 
مراتب پایین تر هم گزارش شده است. اما این رقم برای برخی 
فولادس��ازان ایرانی بیش از ۴۰ درصد برآورد می شود؛ یعنی 
به ازای ه��ر ١۰۰ تومان فروش، ۴۰ تومان س��ود نصیب این 
فولادس��ازان می شود. کسب این سود برای یک واحد فولادی 

در هیچ منطقه ای از جهان متعارف نیست. 
توسعه صنعت برق �

ای��ن کارش��ناس اقتصادی س��ود یادش��ده را نتیجه منابع 
مختلف انرژی و معدنی دانس��ت که ب��ا قیمت های به مراتب 
ارزان در اختی��ار ای��ن صنایع ق��رار می گیرد و اف��زود: منابع 

یادش��ده سرمایه شخصی نیستند، بلکه به کل کشور 
تعل��ق دارن��د. به ع��لاوه آنکه صنعت برق کش��ور در 
طول سال های گذش��ته با فروش ارزان از سوددهی 
متعادل خارج ش��ده و امکان بازسازی و توسعه خود 
را نیافته اس��ت، چراکه س��ودی که بای��د در اختیار 
صنع��ت برق ق��رار می گرفت، به صنای��ع فولادی یا 
س��ایر صنایع انرژی بر منتقل ش��ده است. در چنین 
ش��رایطی به تدریج با چالش در تامین برق مورد نیاز کش��ور 
روبه رو خواهیم ش��د. س��لطانی افزود: اینکه گروهی مستثنا 
ش��وند و رانت انرژی در اختیار آنها قرار گیرد، منطقی به نظر 
نمی رس��د. البته حذف یارانه برق باید به سایر صنایع انرژی بر 

نیز تعمیم یابد. 
ح��ذف این گون��ه یارانه ه��ا درنهای��ت برخ��لاف ادعاهای 
مطرح ش��ده از س��وی فعالان این صنایع هیچ تاثیر منفی بر 
عملکرد آنها ندارد. دیوید ریکاردو، اقتصاددان بزرگ انگلیسی 
تاکید کرده قطع منابع رانت هیچ تاثیری در توزیع اقتصادی 

نخواهد داشت.
وی در پاس��خ به س��والی مبنی بر متضرر شدن سهامداران 

ش��رکت های ف��ولادی ب��ا تغیی��ر سیاس��ت های موردبحث، 
گف��ت: تداوم ران��ت انرژی به بهانه متضرر نش��دن واحدهای 
ف��ولادی منطق��ی و پذیرفتن��ی نیس��ت. ضرر ج��زو اصول 
س��رمایه گذاری اس��ت. به ع��لاوه آنک��ه چنانچه ب��رق با نرخ 
آزاد در اختی��ار واحده��ای فولادی قرار گی��رد، عملکرد این 
 ش��رکت ها با ضرر همراه نمی ش��ود و تنها از سود آنها کاسته 

می شود.
این کارش��ناس اقتصادی تاکید کرد: مناب��ع ارزان برق در 
طول س��ال های گذش��ته موجب ش��ده بهره وری ان��رژی در 
واحدهای فولادی پایین بماند. به علاوه آنکه ش��دت انرژی در 
ایران پایین است. منظور از شدت انرژی این است که به ازای 

مصرف انرژی چه میزان تولید ناخالص داخلی داریم. 
درواقع در ش��رایط موج��ود و با توجه به ن��رخ پایین برق، 
صنعتگران هیچ تلاش��ی ب��رای بهینه کردن مص��رف انرژی 
ترتیب نمی دهند، چراکه با وجود برق ارزان، دیگر بهینه سازی 
مص��رف انرژی ب��رای آنها با صرفه اقتصادی همراه نیس��ت و 
چنانچه قیمت ها منطقی و متعادل شود، باید منتظر اتفاقات 

مثبتی در این حوزه باشیم.

حذف  درباره  متفاوتی  دیدگاه های 
یاران��ه برقی ک��ه در اختی��ار صنایع 
فولادی قرار می گیرد، وجود دارد. اما 
در مجموع می توان اینطور برداش��ت 
کرد ک��ه این گونه یارانه ه��ا در طول 
س��ال های گذش��ته زمینه سودآوری 
ای��ن صنع��ت را فراهم کرده اس��ت؛ 
بنابراین فولادس��ازان در مقابل قطع 
ای��ن یارانه ها واکن��ش منفی از خود 
نشان می دهند. با این وجود، چنانچه 
ای��ن روند ب��ه بهینه س��ازی مصرف 
انرژی در صنایع فولادی منجر شود، 
باید آن را به فال نیک گرفت. هرچند 
بای��د تاکید کرد که تولید فولاد فقط 
یکی از صنایع انرژی بر کشور است و 
امید می رود این سیاس��ت برای سایر 

صنایع نیز اجرایی شود. 

چالش های داخلی و خارجی 
زنجیره فولاد
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بورسمتعادلمیشود؟

تلخکامی مردم از انتخاب روش غیرمستقیم سهام عدالت

کالاها و املاک شستا در راه بورس کالا

گروه معدن

در جلسه ی شورای عالی بورس و هیات مدیره مدیر بورس 
در رابط��ه با دامن��ه حجم مبنا همچنین الزام انتش��ار اوراق 
اختیار فروش تبعی برای همه ناشران و افزایش ضریب اعتبار 
خرید کارگزاری ها تصمیماتی گرفته شده است. گفت وگوی 
باش��گاه خبرنگاران جوان برای بررسی و شفاف سازی بیشتر 
ماجرا با کارشناس ذی صلاح بازار سرمایه و مسئول مربوطه 

به شرح زیراست: 
عایدی س�هامداران از افزایش ضریب اعتبار  �

خرید کارگزاری ها 
روح الله میر صانعی، دبیر کل کانون کارگزاران در گفت وگو 
با باشگاه خبرنگاران جوان در رابطه با جزییات ضریب اعتبار 
خرید کارگزاری ها، اظهار کرد: حس��اب تضمین مش��تری 
یکی از موارد تعیین کننده در رابطه با میزان اعتباری اس��ت 
س��هامدار می تواند از کارگ��زاری دریافت کند، هرچه میزان 
تضمین افزایش یابد به تبع آن خدمات و اعتباری که مشتری 
می توان��د از کارگزاری مد نظر خود دریافت کند نیز بیش��تر 
اس��ت البته ناگفته نماند که روش های دیگ��ر در این رابطه 

وجود دارد.
او افزود: تا قبل از این تصمیم س��هامدار هر تعداد س��همی 
که در بازار س��رمایه داش��ت، نرخ روزش در ۴۵ درصد ضرب 
می شد و در حساب تضمین جا می گرفت، اما اکنون با توجه 
به افزایش ضریب مذکور حساب تضمین یافته سهامدار نیز 
ارتقاء می یابد که در اصل می توان گفت این مس��ئله یکی از 

سیاست های سمت تقاضا خواهد بود.
دبی��ر کانون کارگزاران تاکید ک��رد: البته به نظر بنده بازار 
اکن��ون خیلی دغدغ��ه گرفتن اعتبار را ن��دارد به دلیل آنکه 
خریداران با توجه به ش��رایط بازار محتاطانه عمل می کنند، 
لازم به ذکر اس��ت افزای��ش ضریب اعتب��ار کارگزاری ها به 

تنهایی نمی تواند اعتماد بازار را باز گرداند.
تغیر دامنه نوسان اثری ندارد �

میرصانع��ی در رابط��ه با تصمیمات ش��ورای عالی بورس 

مورخ ۱۸ بهمن ۹۹ درباره تغییرات دامنه نوس��ان نامتقارن 
به منفی ۲ تا مثبت ۶ و میزان اثر گذاری آن برشاخص بورس، 
گفت: اینکه اکنون دامنه نوسان را نامتقارن کردند باید گفت 
که تاثیر چندانی بر جهت بازار س��رمایه نخواهد گذاشت، به 
علت آنکه اگر جو بازار مانند چند ماه گذشته منفی بماند تازه 

دامنه منفی ۲ سبب افزایش صف های فروش خواهد شد.
او تاکی��د کرد: پ��س باید گفت تصمیمی ک��ه در رابطه با 
تغییرات دامنه نوس��ان گرفته اند تاثیر چندانی بر صف های 
ف��روش نه تنها نمی گذارد بلکه طول و عرض آن را هم اضافه 
می کن��د، به نظر می رس��د دولت باید در زمین��ه بنگاه های 
اقتصادی اقداماتی را اعم از حذف قیمت های دس��توری در 
تمام صنایع، حمایت از تولیدکنندگان انجام دهد در غیر این 
صورت نمی توان انتظار داش��ت ک��ه تصمیمات مختلفی که 

اتخاذ می شود اثر چندانی بر بازار سرمایه بگذارد.
دبی��ر کانون کارگزاران بیان کرد: اگر ش��اخص بازار بعد از 
عملی شدن تغییرات دامنه نوسان مثبت شد باز هم نمی توان 
گفت که به سبب این امر بوده که یک عده سرمایه گذار نسبت 
 به تصمیمات خوش بین شده اند یا آنکه مسائل دیگری پیش

آمده است.

منفی های فرسایشی در انتظار بازار سرمایه �
میرصانع��ی اظهار کرد: اگر بازار بعد از یک بازه کوتاه مدت 
منفی ش��ود قطع به یقین منفی آن از نوع فرسایشی خواهد 
بود به سبب آنکه وقتی اجازه نمی دهند که به یکباره شاخص 
تعدیل ش��ود پس نمی توان انتظار داش��ت که روند آن مانند 
بازار های موازی باشد به صورتی که به همین منظور می توان 
به نرخ دلار پس از انتخابات بایدن اش��اره کرد اگر دولت مانع 
کاهش نرخ آن می ش��د صدرصد صف های فروشی تشکیل 

می شد که خریداری نداشت.
دبی��ر کان��ون کارگ��زاران در رابط��ه ب��ا تصمیماتی که 
ش��ورای عالی بورس و س��ازمان درباره کاه��ش زمان برای 
اعط��ای مجوز به نهاد های مالی گرفته اند، تصریح کرد: یکی 
از کار های اصولی که س��ازمان بورس باید برای آن اقدامی را 
انجام دهد در رابطه با تس��ریع روند مجوزدهی است به سبب 
آنکه اگ��ر بخواهند یک مجوز برای نهاد ه��ای مالی دریافت 
کنند ی��ک فرآیند طولانی و پیچیده ای را باید پش��ت س��ر 
بگذارند، لازم به ذکر اس��ت، بیش��تر مقررات��ی که به منظور 
در یافت مجوز وجود دارند اعم از نوش��ته یا نانوش��ته الزامی 

نیستند.

انتش�ار اوراق اختی�ار فروش به ۳۰۰۰ س�هام  �
عمده 

مه��دی قلی پور، کارش��ناس ب��ازار س��رمایه در رابطه با 
تصمیم��ات هی��ات مدیره و جلس��ه ش��ورای عالی بورس، 
اظهارکرد: قرار ش��د برای ۳۰۰۰ سهام عمده حاضر در بازار 
اوراق انتش��ار داده ش��ود، فایده  این اوراق در اصل آن اس��ت 
که، چون ناش��ر متعهد می ش��ود که سهام را در نرخ بالاتر باز 
خرید کند به نوعی انتظار می رود که قیمت ها در بازار س��هام 

کاهشی نباشند.
او اف��زود: مصوب��ه دوم در رابط��ه افزایش ضری��ب اعتبار 
خرید از ۴۵ درصد به ۶۰ درصد که این س��بب افزایش حجم 
نقدینگی در بازار خواهد شد که این مسئله می تواند یک خبر 

خوبی برای سهامداران باشد.
ای��ن کارش��ناس ب��ازار س��رمایه در رابط��ه اوراق خزانه، 
گفت: س��هام خزانه سهام یک ش��رکت است که توسط ناشر 
خریداری می ش��ود، اما نکته ای وجود دارد ما دراین گونه از 
خرید ها با محدودیت هایی مواجه هستیم که قرار است طبق 
دستورالعملی که در هفته گذشته بیان شد این محدودیت ها 
کاه��ش یابد و باید گفت که چنین مس��ئله ب��ر تقاضا تاثیر 

می گذارد.
قلی پور در رابطه با دامنه نوسان گفت: به منظور جلوگیری 
از ریزش ش��اخص بازار سرمایه قرار اس��ت که دامنه نوسان 
نامتق��ارن بش��ود به گونه ای که زمانی که ش��یب ش��اخص 
صع��ودی از مثب��ت ۶ و زمانی که ش��یب نزول��ی از منفی ۲ 
استفاده شود ناگفته نماند که این امر در کوتاه مدت می تواند 

به نفع بازار باشد.
او گف��ت: امیدواریم زمانی که ش��اخص به تعادل رس��ید 
محدودیت ها برداشته شود به علت آنکه تغییر دامنه نوسان 
ب��ه نوع��ی تغییر دامنه دس��تکاری در قیمت ها به حس��اب 

می آید.
در پایان باید گفت به نظر می رسد با توجه به صحبت های 
ص��ورت گرفته گوی��ی تصمیماتی که توس��ط هیات مدیره 
سازمان بورس و شورای عالی بورس گرفته شد؛ نباید انتظار 

معجزه داشت بلکه باید به فکر راه های بلند مدت بود.

درحال��ی ک��ه انتظار می رفت بعد از انتخاب اعضای قانونی 
هیات مدیره سهام عدالت، عرضه آنها انجام شود یک ماه دیگر 

انتخابات سراسری سهام عدالت استانی انجام خواهد شد.
ب��ه گ��زارش تس��ینم، روز ۲۰ اس��فند م��اه ب��ه ص��ورت 
سراس��ری انتخاب��ات اعض��ای هیات مدیره ش��رکت های 
س��هام عدالت اس��تانی انجام خواهد ش��د. بر اس��اس اعلام 
معاون��ان وزارت اقتصاد)مع��اون توس��عه مدیریت و رئیس 
سازمان خصوصی سازی( این انتخابات به صورت سراسری 
الکترونیکی و در ۶ روز از طریق سامانه سجام انجام خواهد شد.
نکت��ه جال��ب توج��ه اینکه حدود ۳۰ میلی��ون نفر روش 
غیرمس��تقیم آزادسازی سهام عدالت را انتخاب کرده اند که 
با توجه اینکه سهام عدالت میان ۴۹ میلیون نفر توزیع شده 
اس��ت، حدود ۶۰ مش��مولان روش غیر مس��تقیم را انتخاب 
کرده اند. وزارت اقتصاد معتقد اس��ت برای رس��میت یافتن 

این انتخابات بهتر اس��ت بیش از ۵۰ درصد س��هامداران در 
رای گیری ش��رکت داش��ته باشند. بر این اساس از مشمولان 
خواس��ته ش��ده طی یک ماه آتی برای انتخاب اعضای هیات 
مدیره ش��رکت های س��هام عدالت استانی در سجام ثبت نام 
انجام دهند. همچنین تا کنون بیش از ۱۰۰۰ نفر برای حضور 
در هیات مدیره ش��رکت های مذکور تقاضا ارائه کرده اند که 

باید صلاحیت آنها احراز شود.
همچنین بیش از ۳۰ ش��رکت از پرتفوی س��هام عدالت در 
بورس پذیرش ش��ده اند و ۱۳ ش��رکت نیز هنوز وارد بورس 
نش��ده اند. از س��وی دیگر ۲۷ شرکت سهام عدالت استانی در 
تابلو معاملاتی بورس قرار دارند و عمدتا معامله ای در آنها انجام 
نشده و با صفوف فروش پی در پی مواجه هستند. ۳ شرکت 
سهام عدالت استانی نیز به زودی در تابلو معاملاتی بورس ثبت 
خواهند شد. حالا سوالی که در اینجا وجود دارد این است که 

بهتر نبود به جای اینکه ابتدا شرکت ها در بورس عرضه شوند 
و روزها بدون انجام کمترین معامله با صفوف فروش عجیب و 
غریب رو به رو شوند ابتدا اعضای هیات مدیره اصلی انتخاب 
 می شدند تا وضعیت این شرکت ها سروسامان منظم تری به

خود بگیرد. 
همی��ن موضوع در جلس��ه اخیری ک��ه در وزارت اقتصاد 
در خصوص تعیین وضعیت انتخابات ش��رکت های مذکور 
برگزار ش��د، از مس��ئولان ارش��د وزارت اقتصاد پرسش شد. 
برهمین اس��اس عس��گری معاون وزیر اقتصاد گفت: در این 
خصوص کس��ب تجربه انجام ش��ده است. بالاخره قرار است 
تجربه و درس بیاموزیم و تجربه قبلی برای توزیع شرکت ها 
در شهرستان ها تجربه خوبی نبود. بر همین اساس قرارشد 
در قالب ش��رکت های اس��تانی ساماندهی مجدد انجام شده 
و ش��رکت ها در بورس پذیرش ش��وند. اعضای هیات مدیره 

جدید انتخاب و بر اساس سازوکار جدید اعضای هیات مدیره 
برگزیده خواهند ش��د. در روش قبلی خود مردم در انتخاب 
مدیران هیچ نقشی نداشتند، اما با رویکردی جدید مردم در 
انتخاب مدیران و مدیریت شرکت های سهام عدالت استانی 
نق��ش آفرین��ی خواهند کرد. بنابراین چیز خارق العاده ای از 

دست نرفته است.
 به هر حال عرضه کردن شرکت ها ربطی به انتخاب اعضای 
هیات مدیره ندارد. در انتها باید به این نکته اذعان داشت که 
افرادی که روش مستقیم آزادسازی سهام عدالت را انتخاب 
کرده بودند در ماه های اخیر به راحتی می توانستند حداقل 
۶۰ درصد س��هام خود را در قیمت های مناس��ب به فروش 
برسانند. امکانی که با این صفوف فروش سهام عدالت استانی 
بعید اس��ت، برای ۳۰ میلیون نفری که روش غیر مس��تقیم 

آزادسازی را انتخاب کرده اند، فراهم شده باشد.

قائ��م مقام بورس کالای ایران درباره اینکه آیا محصولی 
از زیرمجموعه های شستا به تازگی در بورس کالا پذیرش 
و عرضه ش��ده اس��ت؟ گفت: ورود ش��رکت های جدید زیر 

مجموعه شستا به تازگی در دستور کار قرار گرفته است.
به گزارش پایگاه خبری بورس کالا، »رضا محتشمی پور« 
به موضوع تفاهمنامه شستا و بورس کالای ایران اشاره کرد 
و اف��زود: همکاری در توس��عه معام��لات کالا و اوراق بهادر 
مبتنی بر کالا از س��وی شس��تا و شرکت های زیر مجموعه 
آن در بورس کالای ایران موضوع اصلی این تفاهمنامه به 

شمار می رود. 
محور اول، شفافیت �

قائم مقام بورس کالای ایران با بیان اینکه این تفاهمنامه 
بر پایه س��ه محور اصلی امضا ش��ده اس��ت، گفت: در وهله 
نخس��ت، ش��رکت های تابعه شستا با هدف ایجاد شفافیت 
در درآمده��ا و قیمت ه��ای معاملات��ی، تمای��ل به عرضه 
محصولات شان در بورس کالای ایران دارند که این فرآیند 
به تازگی آغاز ش��ده و برخی کالاها در مرحله پذیرش قرار 

 دارند و چند محصول نیز پس از پذیرش، معاملات موفقی 
را تجربه کرده اند.

محور دوم، عرضه املاک �
وی در خصوص محور دوم تفاهمنامه مذکور گفت: عرضه 
املاک مازاد شس��تا، محور مهم دیگر این تفاهمنامه است 
که در راس��تای عملیاتی ش��دن این رویداد، پس از جمع 
آوری اطلاعات املاک شستا و تفکیک املاکی که قابلیت 
عرض��ه در ب��ورس ک��الا را دارند، مدارک تکمیل و به بورس 

کالا جهت پذیرش و عرضه ارسال می شود. 
محور سوم، تسهیل ضمانت ها �

محتش��می پور، محور س��وم تفاهمنامه را بحث تسهیل 
ضمانت های ش��رکت های عرضه کننده شس��تا در بورس 
ک��الای ای��ران اعلام کرد و گفت: ب��ا توجه به آنکه ضمانت 
شرکت بزرگ شستا برای زیرمجموعه های این شرکت در 
روند معاملات بورس کالا وجود خواهد داش��ت، در مورد 
عرض��ه ش��رکت های کوچک تر می ت��وان از ضمانت های 
شس��تا به��ره برد ک��ه البته برای بررس��ی کارشناس��ی و 

دقیق ت��ر ۳محور اعلام ش��ده، مقرر گردی��د کارگروهی با 
حضور مدیران بورس کالا و شستا ظرف ۲هفته آینده ایجاد 
 ش��ود تا اجرای هر کدام از این محورها به صورت جداگانه 

پیگیری شود.
ارتباط قدیمی بورس کالا و شستا �

قائم مقام بورس کالای ایران در پاسخ به این پرسش که 
آیا محصولی از زیرمجموعه های شستا به تازگی در بورس 
کالا پذیرش و عرضه ش��ده است؟ گفت: ورود شرکت های 
جدید زیر مجموعه شس��تا به تازگی در دس��تورکار قرار 
گرفت��ه اما تاکنون عرضه محصولات پایه س��لولوزی مثل 
انواع کاغذ کرافت و تیشو و همچنین بعضی از کالای های 
زنجیره کلر مثل مونوکلرو اس��تیک اس��ید در بورس کالا 

عرضه موفقی را داشته اند. 
وی افزود: بورس کالا از گذشته با شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی ارتباطی قدیمی و نزدیک داشته است به 
طوریکه بعضی از بزرگترین عرضه کنندگان بورس کالا مثل 
ذوب آه��ن اصفهان و مجموعه تاپیکو از زیرمجموعه های 

شس��تا هس��تند و در واقع تفاهمنامه ای که به تازگی امضا 
ش��ده اس��ت، چند گام مهم و جدید به ظرفیت های قبلی 

اضافه می کند. 
محتش��می پ��ور در ادام��ه با بیان اینک��ه بهره مندی هر 
ش��رکتی از ظرفیت های بورس کالای ایران، آن ش��رکت 
را به بازاری با وس��عت ایران متصل می کند، گفت: بورس 
کالا یک بس��تر مناس��ب برای ایجاد شفافیت در معاملات 
است، این شفافیت برای نهادهای عمومی، جذابیت ویژه ای 
دارد چراکه با ورود ش��رکت ها به بورس کالا، اساس��ا نیازی 
به بازرس��ی های س��خت گیرانه به منظور تحقق شفافیت 
وجود ندارد و در چنین ش��رایطی دیگر دغدغه ای نس��بت 

به مکانیزم های فروش باقی نمی ماند.
وی گف��ت: بر این اس��اس ظرفی��ت بازارهای بورس کالا 
یک فرصت مناس��ب برای توس��عه تجاری شس��تا به شمار 
می رود و در مقابل فرصتی برای بورس کالا ایجاد می شود 
تا به طراحی و پیاده س��ازی ابزارهای نوین مالی و تس��هیل 

تامین مالی شرکت های شستا اقدام کند.

حمید اسکندری-کارش�ناس مسئول واحد تحقیق و توسعه شرکت 
بورس اوراق بهادار تهران:

بورس های اوراق بهادار برای کنترل نوس��انات نرخ در بازار از س��ازوکارهای 
مختلفی استفاده می کنند. از جمله رایج ترین این سازوکارها می توان به دامنه 

نوسان )محدوده نوسان( اشاره کرد.
 دامنه نوس��ان به صورت متداول دارای ۲ نوع ایس��تا و پویا است. محدوده ی 
نوس��ان پوی��ا، تغییرات ن��رخ از هر معامله به معامله  بع��دی را کنترل می کند، 
مانعی برای تغییرات لحظه  ای و ناگهانی نرخ اوراق بهادار محس��وب می شود. با 
بهره گیری از این محدودیت از نوسان  های شدید قیمتی از یک معامله به معامله  
بعدی جلوگیری می ش��ود. به عنوان مثال در صورتی که دامنه پویای س��همی 
یک درصد باشد و نرخ آخرین معامله برابر ۱۰۰ واحد پولی باشد، معامله جدید 

تنها می  تواند در بازه ۹۹ تا ۱۰۱ واحد پولی انجام شود.
دامنه ایس��تا بزرگ تر از محدوده ی دامنه  پویا اس��ت که حدود نوسان جلسه  
معاملات��ی را مش��خص می کند. این دامنه معم��ولا حول آخرین نرخ حاصل از 
حراج در نظر گرفته می شود. اگر فرض کنیم نرخ حاصل از جلسه پیش گشایش 
)حراج آغازین( برابر ۱۰۰ واحد پولی اس��ت و دامنه ایس��تا ۱۰ درصد باشد، در 
طول روز امکان انجام معامله بیرون بازه ۹۰ الی ۱۱۰ تومان میس��ر نیس��ت. به 
عبارت بهتر در بیش��تر بورس های اوراق از هر ۲ دامنه ایس��تا و پویا به صورت 
همزمان اس��تفاده می  ش��ود. به طور معمول هر ۲ نوع دامنه نوس��ان به صورت 

درصدی بیان می شوند.
ب��ا ای��ن حال در برخ��ی از بورس ها همچون توکیو و مالزی حد نوس��ان نرخ 
برحسب واحد پول تعیین می شود. یعنی بجای اینکه دامنه ۵ درصد اعلام شود 
۵۰ واحد پولی اعلام می شود. شایان ذکر است در بیشتر بورس  های اوراق بهادار، 
دامنه نوسان متناسب با سطح نرخ اوراق بهادار هستند. به عبارت بهتر، سهم ها 
بر اساس نرخ طبقه بندی شده و هر طبقه دارای دامنه نوسان خاص خود است.

در ش��رایط نامتع��ارف بازار، بورس ه��ای اوراق بهادار به منظ��ور حمایت از 
س��رمایه گذاران ممکن است اقدام به ایجاد محدودیت هایی در معاملات کنند. 
از جمله این محدویت ها می توان به کاهش دامنه نوس��ان اش��اره کرد. کاهش 
دامنه نوس��ان توس��ط بورس هایی همچون گروه بورس های اوراق بهادار ژاپن، 
مسکو و امثال آن به صورت متقارن انجام شده است ولی کاهش دامنه نوسان 
همیش��ه به صورت متقارن انجام نمی ش��ود و بر اس��اس شرایط خاص هر بازار 

تعیین می شود.
ب��ه عنوان نمونه ای از کاهش های نامتق��ارن بازار می  توان به تغییرات زیر در 

بورس تایوان اشاره کرد: 
 در سال ۱۹۷۴ با وقوع بحران نفتی و به منظور جلوگیری از سقوط بازار سهام 
ب��رای م��دت زمان حدود ۲ ماه دامنه نوس��ان از ۵ ± درصد به ۵+ و ۱- درصد 

کاهش پیدا کرد؛
  در س��ال ۱۹۷۸ با وقوع بحران در بازار س��هام، دامنه نوس��ان برای یک ماه از 

۵ ± به ۵+ و ۲- درصد کاهش پیدا کرد؛
 در سال ۱۹۹۹ و با وقوع زمین لرزه بزرگ و ترس از سقوط بازار سهام دامنه 

نوسان به مدت ۱۰ روز از ۷ ± درصد به ۷+ و ۳.۵ – درصد کاهش یافت؛
 در س��ال ۲۰۰۳با ایجاد تنش  های حاصل از انتخاب ریاست جمهوری برای 

۷روز کاری دامنه از ۷ ± درصد به ۷+ و ۳.۵ – درصد کاهش یافت.
البته کاهش نامتقارن دامنه نوس��ان محدود به بورس تایوان نیس��ت. بورس 
مال��زی نی��ز در تیرماه ۱۳۹۹ برای کاهش آثار مخ��رب ویروس کرونا، اقدام به 

کاهش نامتقارن دامنه نوسان برای مدت ۶ ماه به شرح ذیل کرد: 
 کاهش دامنه ایستا برای سهام بیشتر از یک رینگت از ۳۰ ± درصد به ۳۰+ 

و ۱۵- درصد؛
 کاهش دامنه پویا برای س��هام بیش��تر از یک رینگت از ۸ ± درصد به ۸+ و 

۵- درصد؛
 کاهش دامنه ایس��تا برای س��هام کمتر از یک رینگت از ۳۰ ± سنت به ۳۰+ 

و ۱۵- سنت؛
 کاه��ش دامن��ه پویا برای س��هام کمتر از یک رینگت از ۸ ± س��نت به ۸+ و 

۵- سنت.
بورس اوراق بهادار تهران نیز در ماه های اخیر با ریزش بی سابقه ای مواجه شده 
است و شاخص کل ارزش-وزنی بورس اوراق بهادار تهران از قله تاریخی خود تا 

تاریخ ۱۸ ام بهمن ماه ۱۳۹۹ بیش از ۴۵ درصد کاهش یافت.
س��ازمان بورس و اوراق بهادار با اس��تفاده از تجارب سایر کشورها و به منظور 
حمایت از س��هامداران و ایجاد ثبات در بازار، اقدام به تصویب تغییر نامتقارن 
دامنه نوسان کرده است. امید است این اقدام منجر به کاهش هیجانات و ایجاد 

ثبات در بازار شود.
منبع: سنا 

نظرگاه

خبر

  تغییر دامنه نوسان بازارها 
را محدود می کند؟

پیش بینی افزایش سود »ذوب« 
ش��رکت ذوب آهن اصفهان با انتش��ار اطلاعیه ای پیش بینی سود هر سهم در 

دوره ۱۲ ماهه منتهی به ۳۰ اسفند ۱۳۹۹ را مبلغ ۲۳۷ ریال اعلام کرد.
به گزارش سنا، شرکت ذوب آهن اصفهان با سرمایه ۶۱ هزار و ۵۰۳ میلیارد و 
۵۳۹ میلیون ریال، ضمن انتشار اطلاعیه ای پیش بینی سود هر سهم در امسال 
را اعلام کرد. براساس این اطلاعیه و با توجه به عملکرد ۱۰ ماهه امسال »ذوب« 
پیش بینی س��ود ناخالص مبلغ ۳۳ هزار و ۶ میلیارد و ۴۲۰ ریال سود عملیاتی 
مبل��غ ۲۱ ه��زار و ۴۹۳ میلیارد و ۶۸۱ میلیون ریال و س��ود خالص دوره مالی 
منته��ی به ۳۰ اس��فند ۱۳۹۹ برابر با ۱۴ ه��زار و ۵۵۳ میلیارد و ۳۸۳ میلیون 
میلیون ریال خواهد بود. همچنین س��ود هر س��هم ش��رکت ذوب آهن اصفهان 
در دوره یاد ش��ده مبلغ ۲۳۷ ریال پیش بینی ش��ده است. یادآوری می شود این 
ش��رکت در دوره ۱۲ ماهه منتهی به ۲۹ اس��فند ۱۳۹۸، سود هر سهم را ۱۲۲ 

ریال اعلام کرده بود.

محمدابراهیم سماوی، مدیر تحلیل گروه صنعتی و 
معدنی امیر به س��نا گفت: تغییر دامنه نوسان از چند 
منظر قابل بررسی است: این تغییر در وهله اول، منجر 
به اعتماد س��ازی مج��دد می ش��ود و بی اعتمادی ها را 
کمرنگ می کند. از طرفی س��رعت و ش��یب ریزش را 
کند ک��رده و ترمزی برای ریزش بازار خواهد بود و به 

لحاظ روانی اثر مثبتی بر بازار خواهد گذاشت.
وی اف��زود: همچنی��ن ای��ن موض��وع، تلنگری به 
س��رمایه گذاران اس��ت که بازار در حالت حباب منفی 
ق��رار دارد و ن��رخ بس��یاری از س��هم ها درحال حاضر 

پایین تر از ارزش ذاتی آنها است.
 وی اظهار کرد: از منظر ادبیات مالی، هرگاه نرخ از 
ارزش ذات��ی خود فاصله بگی��رد، می گوییم بازار دچار 
عدم تعادل ش��ده اس��ت. زمانی که قیمت ها بالاتر از 
ارزش ذاتی خود باش��د بازار دچار حباب مثبت شده و 
هرگاه قیمت ها کمتر از ارزش ذاتی باش��د بازار حباب 

منفی دارد.
این کارش��ناس بازار سرمایه گفت: از اوایل تا اواسط 
تابستان، در بیش��تر سهم ها شاهد عدم تعادل قیمتی 

مثبت بودیم که یکی از عوامل آن افزایش ضریب نفوذ 
در بازار س��رمایه بود و بسیاری از افراد عادی بی محابا 
در بازار س��رمایه گذاری کرده و فعال بودند و شیرینی 
س��ودهای چند ده درصدی و بعضا چند ۱۰۰درصدی 

را چشیده بودند.
س��ماوی خاطرنش��ان کرد: با وجود توصیه ها در آن 
زمان، خیلی از افراد دارایی های اصلی خود مثل خانه، 
ام��لاک و مس��تغلات و پس اندازهای ض��روری را در 
بورس س��رمایه گذاری کردند چون صرفا در آن اوقات 
شاهد رشدهای قیمتی خوبی بودیم و متاسفانه صرفا 

به رشدهای اخیر بازار توجه می شد.
وی با اش��اره ب��ه اینکه از لحاظ مبان��ی اقتصادی و 
مالی، رش��د م��داوم و قیمت های ب��الا، هیچ گاه ادامه 
نخواه��د یافت و نهایت��ا قیمت ها به تع��ادل خواهند 
رس��ید، افزود: اواس��ط مرداد، اختلاف دیدگاه برخی 
دولتمردان درخصوص پالای��ش یکم تلنگری در بازار 
بود ک��ه اعتمادها به بازار را کم رن��گ کرد و منجر به 
ریزش ش��د. علاوه ب��ر این، اگ��ر P/E تاریخی بازار را 
در آن زمان بررس��ی کنیم، به محدوده ۳۰ رسیده بود 

که این هم از منظر بنیادی نشان دهنده حباب مثبت 
قیمتی است.

س��ماوی با بیان اینکه سلسله عوامل دیگری هم در 
ریزش ادام��ه دار بازار درآن زم��ان دخیل بود، اظهار 
کرد: قول ها و وعده وعیدها از سوی حقوقی ها و برخی 
ارکان در خصوص حمایت از بازار، باعث شد که عمده 
سهم ها بیش از ۵۰ درصد اصلاح قیمتی داشته باشند.

این کارش��ناس بازار سرمایه تصریح کرد: با برگشت 
قیمت ه��ا به ارزش ذاتی، انتظ��ار می رفت بازار رنگ و 
ب��وی متعادلی به خ��ود بگیرد ام��ا از آن طرف، بیش 
واکنش��ی ها درباره انتخابات ریاست جمهوری امریکا و 
انتظار برای کاهش نرخ دلار باعث شد که قرار گرفتن 
بازار در مدار رش��د، ادامه دار نباشد و هم اکنون شاهد 

حباب منفی در بسیاری از نمادها هستیم.
وی افزود: با ادامه روند سراشیبی نرخ ها، شورای عالی 
بورس تصمیم گرفت با افزایش بازارگردان ها، انتش��ار 
اوراق تبعی و انتش��ار EPS پییش بینی شرکت ها به 

تحلیل شرکت ها و بهبود بازار کمک کند.
به گفته سماوی، از آنجا که درحال حاضر چشم انداز 

روشنی در رابطه با گش��ایش های اقتصادی و کاهش 
ن��رخ دلار وج��ود ن��دارد، ای��ن موض��وع می تواند در 

کوتاه مدت بازار را متعادل کند.
وی ب��ا بیان اینک��ه در بلند  مدت بای��د عوامل مهم 
ت��ری را مدنظر قرار داد، گفت: تغییرات مربوط به ریز 
ساختارها زیاد تعیین کننده نیستند و تا بعضی ابهامات 
به ویژه در خصوص وضعیت بودجه روش��ن و ابهامات 
آن برطرف نش��ود، تکلیف بسیاری از متغیرهای کلان 
اقتص��ادی و در ادامه جه��ت روند کلی بازار روش��ن 

نخواهد بود.
س��ماوی همچنی��ن گف��ت: تح��ولات سیاس��ی و 
بین الملل��ی و آخری��ن وضعیت در خص��وص برجام و 
بازگشت امریکایی ها در میان مدت به مذاکرات نشان 
می دهد ک��ه چش��م اندازی برای ریزش ش��دید دلار 
نمی ت��وان متصور ب��ود و تا زمانی ک��ه ابهامات اصلی 
در م��ورد متغیره��ای کلان اقتصادی برطرف نش��ود، 
نمی توان انتظار داش��ت که بازار رشد منطقی خود را 
بازیابد، لذا انتظار می رود بس��یاری از س��رمایه گذاران 

همچنان محافظه کارانه عمل می کنند.

سمت و سوی آینده بازار سرمایه
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